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بازار تشنه سیمان گران
گرچه پیش از اینها سودای گرانی در سر داشتند، اما 
سیمانی ها می گویند، همه چیز از قطعی تحمیلی 
برق آغاز شد. شرکت توانیر نیمه تیرماه امسال در 
پی خاموشی های گسترده، برای عبور از این بحران 
و  فولادی  تولیدی  های  شرکت  به  دستوری  در 
سیمانی اعلام کرد که تنها می توانند از 10 درصد از 
دیماند مصرفی خود استفاده کنند و در صورت عدم 
همکاری، برق مشترکان فوق الذکر تا اطلاع ثانوی 
قطع می شود. اگرچه بعد از این تصمیم خاموشی 

مشترکین خانگی کمتر شد، اما...
۰2

مهم ترین مطالبه مردم اصفهان از مدیریت شهری چیست؟؛

شهردار پاک دست
مهم ترین مطالبه مردم اصفهان از مدیریت شهری چیست؟ برخی رسیدگی به مشکلات زیست  محیطی و حمل و نقل پاک 
را اولویت اول و بعضی دیگر رسیدگی به روند ساخت و ساز و شهرسازی را گام نخست شهر می دانند. برخی به ایجاد درآمد 
پایدار برای شهر می اندیشند و رسیدگی به کسب و کارهای خرد را اولویت اصلی کلیددار آینده شهر قلمداد می کنند. در این 
بین اما تجربه دوره های گذشته نشان داده که نهاد شورا هرگز نتوانسته از فساد اداری و مالی در شهرداری  جلوگیری کند و بر 
این اساس به نظر می رسد توصیه به انتخاب »شهردار پاک دست«  و پاسخگو کردن نیروهای حزبی تازه وارد به بدنه مدیریت 

شهری، مهمترین مطالبه ای است که می تواند تفکر "پاک دستی" را نهادینه سازد؛

گزارش

۰3

 گزارش

مهار برداشت های غیرقانونی
در نشست فعالان عرصه معدن )شن و ماسه( به 
میزبانی خانه صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان 
و  طبیعی  منابع  کل  مدیران  فرماندار،  با  حضور 
سازمان جهاد کشاورزی، سازمان صمت و حفاظت 
تا  گردید  مصوب  اصفهان،  استان  زیست  محیط 
انجمن شن و ماسه استان اصفهان عهده دار صدور 
مجوز، تسطیح، اصلاح و نهال کاری زمین هایی که 
از آنها برداشت شن و ماسه صورت می گیرد، باشد. 
عبدالوهاب سهل آبادی، رییس خانه صمت ایران و 

اصفهان، ماحصل این نشست را ...
۰۷
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به گفته محمدرضا بیدخام، مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران، 
صورتحساب تلفن ثابت یك ماهه شده است و اگر قبض پایان یك دوره بیش از ۲0 هزار تومان 
باشد و پرداخت نشود، تلفن به صورت یك طرفه قطع مي شود. او افزود: براي جلوگیري از 
یك طرفه شدن خطوط تلفن، مبالغ صورتحساب به  صورت ماهانه و در مهلت زماني 
تعیین شده از طریق سامانه تلفني ۲000 یا سایت شرکت مخابرات ایران یا همچنین از طریق 

تلفن همراه با کد دستوري ستاره ۲0۲0 مربع پرداخت شود.

کرامت ویس کرمي، مدیرعامل شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي با اشاره به رکوردشکني 
مصرف بنزین در تیر ماه 1400 افزود: با وجود اعمال محدودیت هاي کرونایي، میانگین مصرف 
بنزین در تیرماه امسال از 107 میلیون لیتر فراتر رفت، این درحالي است که پارسال مصرف 
بنزین به  دلیل کاهش تردد ها به  طرز خیره کننده اي کاهش یافته بود. او همچنین با بیان اینکه 
به متقاضیان خرید تانکر حمل سوخت 30 میلیارد ریال تسهیلات بانکي پرداخت مي شود، گفت: 

این اقدام براي تقویت بخش حمل ونقل سوخت در کشور انجام مي شود.

نظام صنفی  نوســان:نماینده   
کشاورزان استان اصفهان با بیان 
اینکه هــزار و ۵9۲ میلیون متر 
مکعب بارگذاری اضافی بر حوضه 
آبریز زاینده رود توســط وزارت 
نیرو انجام شــده است، گفت: به 
ازای هر یک متــر مکعب آبی که 
وزارت نیرو وارد این حوضه کرده، 
پنج متر مکعــب آب به مصارف 

مختلف تخصیص داده است.
اسفندیار امینی با بیان اینکه در مجموع 
هــزار و 4۹۲ میلیون متــر مکعب آب به 
سطح زاینده رود وارد می شــود، افزود: در 
تبصره ذیل بند ۲ مصوبات جلسه چهارم 
شورای هماهنگی زاینده رود قید شده که 
آب های بین حوزه ای به عنوان منبع نبوده 
و برای پایداری سیستم و محیط زیست 
در نظر گرفته خواهد شــد. در مقابل این 
مقدار آبی که به طور متوســط به حوضه 
آبریز زاینده رود وارد می شــود، یکهزار و 
10۸ میلیون متر مکعــب آب متعلق به 
حقابه بر، سهم آبه بر و محیط زیست و تالاب 
گاوخونی اســت. برخی میگویند طومار 
شــیخ بهایی حقابه ای از زاینده رود برای 
اصفهان مشخص کرده و برای بالا دست آن 
حقابه ای مشخص نشده است که این طور 
نیســت؛ در واقع در طومار شــیخ بهایی 
محدودیتی در تابســتان ها در بازه زمانی 
14 خرداد تا ۲4 مهرماه برای حقابه برهای 
پایین دست آید و قمیش تا تالاب گاوخونی 
ایجاد شده، اما برای انهار بالادست چنین 

محدودیتی وجود نداشته است.
امینی اضافــه کــرد: 434 میلیون متر 
مکعب آب از حوضه آبریز زاینده رود برای 
تأمین آب شرب اصفهان بزرگ در منابع و 
مصارف این حوضه دیده شده و 4۹ میلیون 
متر مکعب برای کاشان، ۹۸ میلیون متر 
مکعب برای یزد، ۲00 میلیون متر مکعب 
برای صنعــت اصفهــان و 303 میلیون 
متر مکعب بــرای مشــترکان اصفهان و 
۲37 میلیون متر مکعب هم برای استان 
چهارمحال و بختیاری در نظر گرفته شده 
است. وی تصریح کرد: پیش از سال ۶1 که 
قانون توزیع عادلانه آب تصویب شد و در 
ماده 1۸ آن هر تخصیصی، حقابه عنوان 
شده است، 7۲۵ میلیون متر مکعب این 
تخصیص ها به پیش از این سال بازگشته 
که ۶۵۵ میلیون آن با عنوان سهم آبه های 
کشاورزی اســتان اصفهان، 40 میلیون 
متر مکعب برای صنعت و 30 میلیون متر 
مکعب برای شــرب اصفهان بوده است. 
امینی اضافــه کــرد: بارگذاری های روی 
حوضه زاینده رود بر اســاس اسنادی که 
توسط وزارت نیرو ارائه و در جلسه سیزدهم 
شــورای عالی آب و شــورای هماهنگی 
زاینده رود در قالــب تابلو منابع و مصارف 
ثبت شده یکهزار و ۹7۶ میلیون متر مکعب 
است و در مقابل 3۸4 میلیون متر مکعب 
آب که متعلق به دولت است، وارد حوضه 
آبریز زاینده رود شده، بنابراین یکهزار و ۵۹۲ 
میلیون متر مکعب بارگذاری اضافی آب 

انجام شده است. 
وی تصریح کرد: در بند ۲ مصوبات جلسه 
سیزدهم شورای عالی آب نیز آورده شده 
که کل حجم آب حاصــل از آورد طبیعی 
حوضه زاینــده رود و تونل کوهرنگ یك، 
فقط به حقابه بران، سهم آبه بران و محیط 
زیســت رودخانــه و تــالاب گاوخونی 
اختصاص یافته و و هیچ بخش دیگری از 
جمله صنعت و شرب به جز 30 میلیون 
متر مکعب برای شرب اصفهان، برداشت 

نخواهد کرد.

ركوردشكني مصرف بنزين در تیرماهقطع تلفن برای نپرداختن قبض 20 هزار توماني
اقتصاد اصفهان

     گزارش

بارگذاری اضافه 
بر حوضه زاينده رود

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

استان  جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  کل  مدیر  نوسان:   
جابه  کرد  اعلام  استان  نقل  و  حمل  شرکت های  به  اصفهان 
جایی و خروج کالاهای اساسی و ضروری از استان بدون اخذ 
مجوز، ممنوع است. مهدی خضری مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان اصفهان در نامه ای به تشکل های صنفی و 
شرکت های حمل و نقل کالای این استان اعلام کرد: به منظور 
از  ضروری  و  اساسی  کالاهای  قاچاق  و  خروج  از  پیشگیری 
استان اصفهان، حمل این کالاها به خارج از استان از تاریخ ۲۷ 
تیر ماه بدون اخذ مجوز از مراجع ذی ربط ممنوع است. آنچه 
می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر 

اقتصاد اصفهان گذشت؛

رونق آنلاین ها 
در اصفهان

همه گیری ویروس کرونا و توسعه ضریب نفوذ اینترنت در شهرها و روستاها 
پیرامون  اخیر  جنجال های  داده است.  رونق  اینترنتی  کسب وکارهای  به 
تصویب طرح »صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی« در مجلس شورای 
استدلال های  طرح  و  موافقان  و  مخالفان  صف آرایی  به  اگرچه  اسلامی 
گوناگون آنان در رد یا تأیید این طرح انجامید، اما بار دیگر بحث جایگاه 
کسب وکارهای آنلاین در اقتصاد امروز کشور را به سوژه داغ رسانه ها و 
افکارعمومی تبدیل کرد. آمار نشان می دهد بیش از هزار کسب و کار مجازی 
در استان و حدود ۶00واحد کسب وکار مجازی در شهر اصفهان فعالیت 
می کنند، اما این عدد با وجود افزایش چشمگیر در سال های اخیر، همچنان 
ناچیز است. دراستان  با تعداد فعالان کسب وکارهای سنتی،  در مقایسه 
و شتاب دهنده هایی  است  فراهم  کاملا  اینترنتی  زیرساخت های  اصفهان 
نیز ایجاد شده تا کسب وکارهای مجازی رونق بیشتری داشته باشند. با 
این حال جایگزینی کسب وکارهای سنتی با مجازی، هنوز محسوس نیست 
و صاحبان مشاغل همچنان به مراوده ها و معامله های سنتی علاقه دارند. این 
علاقه در کسب وکارهای روستایی بیشتر هم هست و مشاغل این حوزه هنوز 
علاقه چندانی به فعالیت در فضای مجازی از خود نشان نداده اند. ازسوی 
دیگر، اپلیکیشن های بومی طراحی شده در دوران کرونا هنوز ازنظر کمیت 
و کیفیت چندان مناسب نیستند و استقبالی که انتظار می رفت هم از آنها 
صورت نگرفته است. فعالیت اپلیکیشن هایی در زمینه گردشگری و خدمات 
حمل ونقل و پیك از نمونه های نسبتا موفق استفاده از اپلیکیشن های بومی 

در اصفهان هستند. 

شرط اصناف 
برای تعطیلی کرونا

رئیس اتاق اصناف اصفهان گفت: اصناف هر تصمیمی که دولت جدید و 
ستاد ملی مقابله با کرونا برای محدودیت های مقابله با کرونا اتخاذ کنند 
را پیاده می کنیم، منتها به یك شرط؛ فقط اصناف تعطیل نشوند. رسول 
جهانگیری درباره آخرین محدودیت های کرونایی در استان اصفهان از زبان 
غلامی سخنگوی ستاد استانی مقابله با کرونا، اظهار کرد: هیچ تغییراتی در 
ایجاد محدودیت های مقابله با کرونا ایجاد نشد و مصوبات همان مصوبات 
قبلی ستاد ملی مقابله با کروناست و تصمیمات نهایی محدودیت های جدید 
را وزیر کشور بر عهده دولت جدید گذاشته شد که این هفته قرار شد 
تصمیم گیری شود. وی تاکید کرد: در شرایط فعلی هر تصمیم ملی برای 
مقابله با کرونا اتخاذ شود ما نیز در استان اصفهان انجام خواهیم داد. وی 
هم چنین تاکید کرد: در حال حاضر تمام رستوران ها و کافی شاپ های 
اصفهان بیرون بر هستند و اگر در داخل خدمات ارائه می دهند در فضای 
باز است. جهانگیری درباره فعالیت برخی صنوف همچون رستوران ها و 
آرایشگاه ها، اظهار کرد: در حال حاضر هیچ آرایشگاهی از جمله مردانه 
و زنانه تعطیل نیست و بدون محدودیت و البته با رعایت پروتکل های 
بهداشتی فعالیت می کنند. وی تاکید کرد: به طور قطع اصناف عامل اصلی 
انتقال کرونا نیستند و باید به سراغ بانك ها، مراکز خدمات دولتی، ادارات، 
حمل و نقل عمومی، مترو و ... برویم. جهانگیری ادامه داد: اگر قرار باشد تنها 
محدودیت ها مربوط به اصناف باشد و تنها آنها را تعطیل کنیم و بانك ها، 
ثبت احوال، ادارات دولتی و ... باز و از سوی دیگر راه ها باز و سفرها برقرار 
باشد، تعطیلی ها اسمی و صوری خواهد بود و اصناف نیز زیر بار نمی روند.

ریل ذوب آهن
 برای متروی تهران 

یا  نورد ۶۵0  اصفهان در کارگاه  بار در کشور ذوب آهن  برای نخستین 
همان کارگاه تولید ریل ملی موفق به تولید ریل ۵4E1 مطابق با استاندارد 
EN-13۶74 برای بهره برداری در متروی کلانشهر تهران شدند. معاون 
بهره برداری ذوب آهن اصفهان در این خصوص گفت: پیرو تولیدات ریلی 
ذوب آهن، از جمله ریل های  ۶0E1 و U33 برای خطوط راه آهن، ریل  
S4۹ برای متروی بهارستان، ریل R1۸ برای معادن و ریل زبانه سوزن، 
1۲ مردادماه ریل ۵4E1 نیز برای مترو کلانشهر تهران تولید شد تا کشور از 
واردات این نوع ریل بی نیاز شود. مهرداد تولائیان با اشاره به کیفیت مطلوب 
ریل ذوب آهن اصفهان که در خطوط ریلی کشور به کارگرفته شده است، 
افزود: ریلی که امروز تولید شد، پس از کنترل، بازرسی و بارگیری برای مترو 
تهران که حجم بالایی از مسافر را دارد و از حساسیت ویژه ای برخوردار 

است، ارسال می شود.

ممنوعیت خروج کالاهای اساسی
 از اصفهان

فعالان حوزه ساختمان می گویند، اگرچه 
نرخ  نوسانات  دلیل  به  ساختمانی  مصالح 
ارز، تحریم ها و ... با قیمتی بالا در بازار موجود 
به  و  ترین  ارزان  شاید  سیمان  اما  است، 
وفورترین محصولی موجود بود که این روزها 
در بازار سیاه با نرخ های گزاف معامله می شود. 
اگرچه بعد از آشفتگی بازار سیمان،  رجبی- 
سخنگوی صنعت برق ۶ مرداد ماه، اعلام کرد 
که با هماهنگی وزارتخانه های نیرو و صمت، 
کارخانجات سیمانی در اولویت رفع محدودیت 
های برقی قرار گرفتند، اما این بازار همچنان در 
التهاب است. با وجودی مسئولان وزارت صمت 
می گویند قیمت سیمان به پاکتی 40 هزار 
تومان رسیده است، اما گویا کف بازار خبری از 
این نرخ ها نیست و حتی پاکت ۶0 یا 70  هزار 
تومانی سیمان هم در بازار موجود نیست و 
به جولانگاه سرمایه داران  بورس هم ظاهرا 
بزرگ تبدیل شده که به شکل عمده خط 
های تولید را خریداری و سپس با رکوردهای 

افزایشی به توزیع کنندگان خرد می فروشند. 

تصمیم از بالاست!
حبیب الله بهرامی- مدیرعامل شرکت سیمان 
اصفهان در این باره به "نوسان" می گوید: 
متاسفانه برای مدیریت برق کشور از بالا تصمیم 
گرفته شد که صنعت فولاد و سیمان تنها می 
توانند از 10 درصد از دیماند مصرفی خود 
استفاده کنند، در حالیکه تحویل 10 درصد 
برق، به معنای تعطیلی صنعت سیمان بود. او 
می گوید: سیمان از جمله محصولاتی است 
که قابل انبار شدن نیست و زمانی که تولید 
نشود، نه تنها گران می شود، بلکه با قحطی 
محصول مواجه می شویم. او با بیان اینکه 

سیمان در دو مرحله تولید می شود، توضیح 
می دهد: در مرحله نخست مواد اولیه تبدیل 
به کلینکر سیمان می شود که نیازمند برق 
زیاد است و مرحله دوم نیز مربوط به آسیاب 
کردن سیمان است که به برق کمتری نیاز 
دارد، بنابراین تصمیم گیران می توانستند برق 
صنایع سیمانی را در روز قطع کنند و نصف برق 
مورد نیاز این صنعت را شبانه تحویل دهند تا 
کلینکرهای موجود آسیاب و قابل عرضه به 
بازار شود، اما این گونه تصمیم گیری نشد و برق 
سیمانی ها به نوعی کامل قطع شد. به گفته 
بهرامی، اگرچه در پی التهابات بازار سیمان 
و فشارهای موجود، طی ده روز گذشته برق 
صنعت سیمان دوباره به صورت پایدار تامین 
و تصور می شود تا دو هفته آینده در تولید 
و تامین سیمان بازار به نقطه ثابتی برسیم، 
با این وجود آثار این تصمیم اشتباه تا دو ماه 
آینده در بازار همچنان قابل مشاهده است. او 
با بیان اینکه متاسفانه این تصمیم اشتباه تاثیر 
خود را بر بازار سیمان گذاشت و موجب گرانی 
شدید این محصول شد، می گوید: در حال 
حاضر هر کیسه سیمان درب کارخانه حدود 
۲۶ هزار تومان است، اما با ورود به بازار بین 
۵0 تا 100 هزار تومان به بالا عرضه می شود و 
اگرچه همچنان شاهد نوسانات در بازار سیمان 
هستیم، اما این شرایط برای کارخانه دار هیچ 
تفاوتی نکرده، چراکه محصول خود را با قیمت 
مصوب تعزیراتی عرضه می کند و اینکه سیمان 
در بازار بالای ۶0 هزار تومان است، به کمبود آن 
در بازار برمی گردد. مدیرعامل شرکت سیمان 
اصفهان، البته نقش دلالان و واسطه ها را در 
گرانی سیمان در بازار پررنگ نمی داند و معتقد 

است: سیمان در بازار موجود نیست.

او با اشاره به اینکه اگرچه اصفهان قطب تولید 
سیمان کشور است، اما به دلیل قطعی برق، نه 
تنها تولید انجام نمی شود، بلکه به دلیل عدم 
قابلیت انبار شدن این محصول، همچنان 
شاهد بحران سیمان هستیم، ادامه می دهد: 
باید توجه داشت که کارخانجات سیمان 
قابلیت یك روز انبار سیمان در سیلوهای 
خود را دارند و اگر مشتری نباشد، کارخانه دار 
ناچار به تعطیلی می شود.او درباره نقش عرضه 
سیمان در بورس کالا و تاثیر آن بر قیمت این 
محصول، می گوید: البته این تصمیم مربوط به 
گذشته است و نمی توان این تصمیم را به دلیل 
عدم تولید سیمان لغو کنیم؛ پیش از جریان 
قطعی برق، بسیاری از سیمانی ها، محصول 
خود را در بورس کالا عرضه و با دریافت پول 
خود، تعهد به عرضه این محصول در زمان 
معینی دادند، اما قطعی برق موجب عدم تولید 
شد تا جایی که امروز سیمانی ها باید جریمه 
پرداخت کنند، با این وجود معتقدم عرضه 
سیمان در بورس کالا موجب شفافیت در بازار 
می شود، چراکه عمده مشتریان سیمانی ها 

پیمانکاران و بتنی ها  هستند.
او با بیان اینکه ظرفیت کامل تولید کارخانجات 
سیمان در استان روزانه ۲0 هزار تن است 
که به دلیل قطعی برق تولید آنها به صفر 
رسید، تصریح می کند: تبعات تصمیمات 
اشتباه برای قطعی برق صنعت سیمان تا 
دو ماه آینده همچنان در بازار احساس می 
یافت.  نخواهد  و دیگر قیمت کاهش  شود 
بهرامی البته می گوید: کارخانجات سیمان از 
ابتدا هم تمایلی برای افزایش قیمت سیمان 
نداشتند و این گرانی به نفع آنها نشد، چراکه 
هنوز همانند قبل از گرانی، سیمان را درب 

کارخانه با نرخ ۲۶ هزار تومان عرضه می کنند.

سیمان دیگر 
ارزان نمی شود!

اما رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران، 
در این باره به " نوسان" می گوید: در وهله 
نخست باید توجه داشت که در هر افزایش 
قیمتی، دیگر اقلام مصرفی مردم نیز تحت تاثیر 
قرار می گیرد؛ مثلا به موازات گرانی سیمان، 
دیگر محصولات موجود در بازار هم گران می 
شود. عبدالوهاب سهل آبادی با بیان اینکه 
کارخانجات سیمان از مدت ها قبل به دنبال 
عرضه محصول خود در بورس کالا بودند، اما 
با توجه به کمبود برق و اعلام معاون اول وقت 
رئیس جمهور، صنایع سیمان و فولاد ناچار 
به مصرف 10 درصد دیماند خود شدند تا از 
این طریق برق بخش خانگی تامین شود که 
متاسفانه کارخانجات سیمان با این تصمیم و در 

این بی برقی قادر به تولید نشدند.
او البته می گوید: اگرچه کارخانجات سیمان 
در اصفهان کلینکر مورد نیاز تولید سیمان را 
داشتند، توانیر می توانست برق این صنایع 
را شب تا صبح تامین کند تا با تولید سیمان، 
بازار دچار چالش نشود، اما این اجازه به صنایع 
سیمانی داده نشد و حل بحران خاموشی بخش 
خانگی، بحران سیمان را در بازار رقم زد. به گفته 
سهل آبادی، در نیمه تیرماه بارها این موضوع 
را به وزارت نیرو اعلام کردیم که اجازه دهند 
سیمانی ها حداقل شب تا صبح کار کنند که 
با عدم موافقت با این درخواست، التهابات بازار 
سیمان رقم خورد. او تنها عامل مشکل بازار 
سیمان را قطعی برق و به دنبال آن تعطیلی 
کارخانجات سیمان می داند که موجب شد هر 
پاکت سیمان حتی بالای 100 هزار تومان در 
بازار معامله شود و این شرایط به خوراکی برای 

واسطه ها تبدیل و بازار سیاه سیمان ایجاد شد.
او می گوید: اگرچه بعد از آشفتگی بازار سیمان، 
از هفته دوم مرداد ماه دوباره برق کارخانجات 
سیمان بدون محدودیت تحویل داده شد، 
اما تجربه نشان داده هر کالایی بعد از افزایش 
قیمت در کشور دیگر ارزان نمی شود، از سوی 
دیگر معتقدم عرصه سیمان در بورس کالا 

مشکل امروز این بازار را حل نمی کند.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت استان 
رفع  وجود  با  اینکه  به  اشاره  با  اصفهان 
محدودیت تامین برق کارخانجات سیمانی، 
امروز تولید سیمان در کشور بسیار کم است و 
از سوی دیگر باید توجه داشت که این محصول 
قابل انبار شدن نیست، تصریح می کند: دلیل 
اصلی گرانی سیمان قطعی برق و خوابیدن 
خط تولید کارخانجات سیمان بود، در حالیکه 
از همان ابتدا با برنامه ریزی و تحویل شب تا 
صبح برق می توانستیم، کیلنکر موجود را به 
تبدیل به سیمان کنند، تا بازار امروز گرسنه 
سیمان نباشد. او درباره نقش واسطه ها در 
گرانی سیمان هم می گوید: باید توجه داشت 
که تفاوت قیمت سیمان به جیب کارخانجات 
سیمان نمی رود، اما زمانی که عرضه کم می 
شود، دلالان و واسطه ها در بازار حضور پررنگی 
پیدا می کنند، با این وجود امیدواریم وزارت 
صمت بازار سیمان را به سمتی هدایت کند که 

التهابات آرام  بگیرد.

قطعی برق تابستانه، آتش به بازار مسکن زد؛

بازار تشنه سیمان گران
به گفته کارشناسان، تبعات تصمیمات اشتباه برای قطعی برق، تا دو ماه آینده هم در بازار وجود دارد

 نوسان: یك عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس شورای اسلامی گفت: اگر وضعیت 
منابع آب اســتان اصفهان به همین شکل 
فعلی باشد و تدبیر لازم برای حل مشکلات 
آبی این استان اندیشیده نشود کمتر از 10 
سال دیگر اصفهان قابل سکونت نخواهد بود.

محمدتقی نقد علی در گفت وگو با ایســنا 
درباره کمبــود منابع آب در اســتان های 
مختلف کشــور و از جمله اصفهان، اظهار 

کرد: هم اکنون برای بررسی وضعیت منابع 
آب و آبی که از اصفهان خارج و به ســمت 
خوزســتان می رود به همراه چند نماینده 
دیگــر به شهرســتان ســمیرم آمده ایم. 
رودخانــه "ماربر" ســمیرم هم اکنون در 
کمترین شــرایط آبی خود است و 10 متر 
مکعب آب به ســمت رودخانــه کارون 3 
ســرازیر می کند. وی افزود: بنابراین امروز 
از سراسر کشــور آب به سمت خوزستان 

سرازیر شــده اســت. حتی از اصفهان که 
امروز دارای کمترین منابع آبی اســت آب 
به ســمت خوزستان فرســتاده می شود، 
اما مشــکل اصلی، مدیریت ســوئی است 
که در خوزســتان وجــود دارد، به طوری 
که نمی توانند منابع آب را مدیریت کنند. 
مشکل امروز استان خوزستان کمبود منابع 
آب نیست، بلکه ســوء مدیریت است. این 
سوء مدیریت در دو عرصه کشاورزی و آب 

شرب سبب شــده که خوزستان با چنین 
مشکلاتی روبرو شود.

نماینده مردم خمینی شــهر در مجلس، 
گفت: در حال حاضر در ۹0 هزار هکتار از 
زمین های خوزســتان برنج که محصولی 
آب بر است کِشت و برای آن 3 میلیارد متر 
مکعب آب مصرف می شــود. این موضوع 
نشــان می دهد که در عرصه کشاورزی با 

سوء مدیریت مواجه هستیم.

به گفته یک نماینده مجلس با تداوم تنش آبی اتفاق می افتد؛

اصفهان تا ۱۰ سال آینده قابل سکونت نیست!

اگرچه پیش از اینها سودای گرانی در سر داشتند، اما سیمانی ها می گویند، همه چیز از قطعی تحمیلی 
برق آغاز شد. شرکت توانیر نیمه تیرماه امسال در پی خاموشی های گسترده، برای عبور از این بحران 
در دستوری به شرکت های تولیدی فولادی و سیمانی اعلام کرد که تنها می توانند از ۱۰ درصد از 
دیماند مصرفی خود استفاده کنند و در صورت عدم همکاری، برق مشترکان فوق الذکر تا اطلاع ثانوی 
قطع می شود. اگرچه بعد از این تصمیم خاموشی مشترکین خانگی کمتر شد، اما این تصمیم آتش به 
بازار سیمان زد و با ایجاد بازار سیاه اکنون هر کیسه سیمان بعضا حتی بالاتر از ۱۰۰ هزار تومان معامله 

می شود. باروتی که جرقه هایش به بازار مسکن هم خواهد رسید؛
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اسلامی  شورای  عضو  نوسان: 
شورای  گفت:  اصفهان  شهر 
اسلامی شهر اصفهان آمادگی هر 
تأثیرگذار  و  مطلوب  تعامل  گونه 
زردکوه  زاگرس،  منطقه  کل  در 
زاینده  آبریز  حوضه  و  بختیاری 
رود را دارد، اما برای حل مسئله از 
زاویه های دیگر و به موازات تعامل، 
باید راه های دیگر را به روی خود 

بگشاییم.
به مجید نادرالاصلی  در سومین جلسه 
علنی شورای اسلامی شهر اصفهان، با 
بیان اینکه مردم از ما توقع دارند آب در 
زاینده رود همیشه جاری باشد، اظهار 
کرد: آب یك مسئله درون استانی صرف 
نیست و باید نگاه ملی و فرا استانی به 
آن داشت و اگرچه تلاش های زیادی 
شده تا خط تونل کوهرنگ سه و احداث 
سد آن عملیاتی و اجرایی و احداث تونل 
بهشت آباد با گذر از هفت خان محیط 
مردم  شرب  آب  و  شود  آغاز  زیست 
محله های شهر اصفهان که بعضاً با تانکر 
آبرسانی می شود از تونل گلاب تأمین 
تلاش های  این خصوص  در  که  شود 
از  را  آب  اگرچه  و  است  شده  زیادی 
جنوبی  استان های  به  فارس  خلیج 
کشور و در ادامه به استان های مرکزی 
و شاید در آخر با ده ها مسئله پیچیده با 
سرمایه گذاری نسبتاً پرخرج اصفهانی ها 
به اصفهان برسانند که ظاهراً اقدامات 
خوبی هم انجام شده است، اما به نظر 
می رسد مسئله آب زاینده رود با این 
امور رفع نمی شود. عضو شورای اسلامی 
شهر اصفهان گفت: سالانه حداقل بالغ 
بر 1.۲ میلیارد مترمکعب آب با کیفیت 
عالی از استان خارج می شود که ما از 
آن سهمی نداریم که بسیاری از مناطق 
جنوب استان اصفهان در وهله اول و 
سپس سایر مناطق اصفهان می توانند از 
آن بهره ببرند، اگرچه بر روی این طرح 
مطالعه شده ولی کمتر به آن پرداخته 

شده است. 
وی افزود: برخی از منتفذین سیاسی 
به  شرقی،  استان های  خواه  زیاده  و 
با  همیشه  و  نکرده  اکتفا  آب  تاراج 
اتکا به مدیریت های کشوری که ده ها 
هم  بوده،  اختیارشان  در  است  سال 
انداخته  در  نیز طرح جدیدی  اکنون 
که تونلی جدید از زیر اراضی جنوبی 
اصفهان با حجم بسیار زیادی آب ایجاد 
و آن را برای باغات پسته و دشت های 

کشاورزی خود ببرند.
ایجاد  برای  کرد:  اضافه  نادرالاصلی 
اداره شهر و  درآمدهای پایدار و برای 
از  بسیاری  مردم  زندگی  سطح  ارتقا 
متخصصان و اندیشمندان و دانشگاهیان 
راه های  باید  که  هستند  باور  این  بر 
جدید تولید ثروت را احصاء و برای آن 
برنامه ریزی کرده، گسترش شهرک های 
و روآوری  فناوری و تحقیقات  و  علم 
ایجاد  نوین،  علوم  و  ها  استارتاپ  به 
شهرک های مربوط یکی از مهمترین 
را  ما  می تواند  که  است  مسیرهایی 
برای رساندن به این مهم دلالت کند 
تا ارتقای سطح زندگی مردم و اعتلای 

جایگاه اصفهان محقق شود. 
نادرالاصلی گفت: یك چهره مدیر و مدبر 
و کارآمد و آشنا به مسائل شهرداری و 
اداره شهر، جوان و جوان گرا و معتقد به 
اجرای بیانیه گام دوم انقلاب، در همه 
جهات می تواند فرصتی را ایجاد کند تا 
مردم باور کنند مردی از جنس خود 
آنان بر اریکه اداره شهر نشسته و آنها 

را ولی نعمت خود می داند.

نایب رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان مبارزه با فساد و مســایل زیست محیطی را 
مهم ترین اولویت اقدامات شورای ششم دانست و از بهبود کیفیت هوا، نوسازی و توسعه 
ناوگان حمل ونقل عمومی، نگهداشت و توسعه فضای ســبز و مطالبه از مسئولان برای 
جریان دائمی زاینــده رود به عنوان دیگر اولویت های شــورا نام بــرد. ابوالفضل قربانی با 
اشاره به آغاز به کار رسمی شــورای ششــم، اظهار کرد: امیدواریم به پشتوانه مشارکت 
مردم بتوانیــم یکی از طلایی تریــن دوران مدیریت شــهری را در اصفهــان رقم بزنیم. 

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: با توجه به پایان دوره پنجم شورای اسلامی شهر 
اصفهان و آغاز فعالیت دوره ششم همکاری و هماهنگی همه ارکان مدیریت شهری برای 
انجام فرآیند انتقال موفق امور نیازی ضروری است. سیدامیر سامع تاکید کرد: یقیناً این 
افراد با حسن نیت در بخش های مختلف شــهرداری و مناطق، سازمان ها و شرکت ها و 
ستاد فعالیت کرده و در راستای اندیشه ناب خدمت رسانی و انجام کار مردم و تکریم آن ها 

بدون وقفه تلاش خواهند کرد.

ضرورت انتقال موفق امور شهری اصفهان محیط زيست و مقابله با فساد 2 اولويت شورای ششم 

گزارش

گزارش

تعامل تأثیرگذار
برای جريان زاينده رود

۴۵ دستگاه اتوبوس به ناوگان حمل و نقل عمومی شهر اضافه شد؛

شوراهای شهر و روستا گرچه با هدف تمرکززدایی 
و تقویت مدیریت محلی در شهرها و روستاها 
شکل گرفت اما با گذشت ۲0 سال از عمر آن، 
همچنان فاقد مولفه هایی است که بتواند هدف 
دیگر،  سوی  از  کند.  عملیاتی  را  تمرکززدایی 
کژکارکردی شوراها طی این سال ها این ذهنیت 
را در میان افکار عمومی شکل داده که شوراها 
ناکارآمد بوده و به بستری برای رانت جویی تبدیل 
شده اند. به باور بسیاری از کارشناسان، ساختار 
شورای شهر به درستی تعریف نشده و حتی در 
همان حد و اندازه ای که در قانون درباره آن تصریح 
شده نیز دارای اختیار نیستند و این در حالی است 
که شوراها باید دارای اختیار تام باشند تا بتوانند 
عملکرد قابل ارائه ای داشته باشند. نمود این امر در 
انتخاب شخص شهردار تجلی می یابد و اثرات خود 

را به سایر ارگانهای شهری نیز انتقال می دهد. 

تلقین تفکر "پاکدستی"
در کنار تمامی خواسته و شعارهایی که به عنوان 
مطالبات از شهردار آینده مطرح می شود، تجربه 
دوره های گذشته شورای شهر نشان داده که 
این شورا هرگز نتوانسته از فساد اداری و مالی در 
شهرداری  جلوگیری کند و در این زمینه موفق 
نبوده است. مرور تجربیات گذشته موید این امر 
است که شورای ششم اصفهان باید مقابله با فساد 
اداری و مالی را اولویت خود قرار داده و افرادی را 
به عنوان گزینه شهرداری اصفهان معرفی کنند که 
در این زمینه شناخته شده و معروف باشند. توصیه 
به انتخاب »شهردار پاکدست« از آنجا اولویت می 
یابد که حتی پاکدست ترین شهردار نیز در یك 
سیستم فاسد و آلوده، قادر به اتخاذ تصمیمات 

درست نیست و بر این مبنا لزوم تغییرات اساسی 
در این ساختار اولویت دارد. تعییر در ساختار به 
معنای تلقین تفکر "پاکدستی" در بخش بخش 
سیستم مدیریت شهریست  و بی شك اینگونه 
تغییر و تحول در ساختاری با بزرگی شهرداری 
اصفهان نیازمند فردی با توانایی و جسارت و قدرت 
لابی گری و اجماع سازی در بخش های مختلف 

شهر خواهد بود.

مهمترین وظایف شهرداری
برای  را  متعددی  اختیارات  و  وظایف  قانون 
شهردار تعیین کرده است. طبق ماده ۵۵ قانون 
شهرداری ها، اهم وظایف اداره شهرداری شامل 
احداث خیابان ها و کوچه ها و میدان ها، باغ های 
عمومی و مجاری آب و توسعه معابر در حدود 
قوانین وضع شده، تنظیف، نگاهداری معابر و 
انهار )نهرها( عمومی و مجاری آب ها و فاضلاب 
و قنوات و تأمین آب و روشنایی، برآورد و تنظیم 
بودجه و تنظیم پیشنهاد برنامه های ساختمانی و 
اجرای آن ها پس از تصویب شورای شهر، ایجاد 
غسال¬خانه و گورستان و تهیه وسایل حمل 
اموات و مراقبت در انتظام آن ها، احداث بناهای 
مورد نیاز عمومی مثل پارک ها و سرویس های 
بهداشتی عمومی، صدور پروانه کسب برای 
اصناف و پیشه وران، صدور پروانه ساخت برای 
ساخته  شهر  سطح  در  که  ساختمان هایی 
می شود، پیشنهاد برقراری یا تغییر عوارض 
شهر و ساختمان و آسفالت کردن کوچه ها و 
معابر عمومی است. وظایف دیگری قانون برای 
شهرداری مقرر است: شهردار در مقابل شورای 
شهر مسئول و جوابگوی عملیات اداره شهرداری 

می باشد و شورای شهر در صورت تخلف یا قصور 
از وظایف، شهردار را برکنار می کند، در واقع 
این شورای شهر است که نبض کارهای شهر 
را در دست دارد و به دخل و خرج و امور شهر 
نظارت کامل دارد. نگاهی به این موارد، نشان 
می دهد که در قانون شهرداری ها، شهردار نقش 
چندان پررنگی در امور حاکمیتی بازی نمی کند 
این در حالی است که اگر موارد بالا را بتوان در 
شهرهای کوچك به عنوان وظایف سازمانی که 
عهده دار امور شهری است قابل دفاع دانست، 
در کلانشهرها، موضوعات فوق دارای چنان 
پیچیدگی با بسیاری از امور حاکمیتی است که 
اغلب موجبات تداخل وظایف و اختیارات را با 

سایر سازمان ها به وجود می آورد.
.

ورود بدنه احزاب یه مدیریت شهری
در کنار شخص شهردار، عارضه دیگری که 
مدیریت شهری را تهدید می کند ورود نیروهای 
حزبی به بدنه مدیریت شهریست. این ورود بی 
رویه باعث می شود تا مدیریت شهری اسیر 
همان عارضه ای شود که احزاب ایرانی را اسیر 
خود کرده است. از آنجا که شکل گیری احزاب 
با قاعده و منطق درستی شکل نگرفته، این 
نهادها از مسیر خود خارج و تبدیل به کانون های 
محفلی و دوستانه شده اند. بدین ترتیب، احزاب، 
سکویی  برای پرش و رسیدن به کرسی های 
از  آن،  از  پس  اما  می شود،  شورا  و  مجلس 
پاسخگویی به احزاب و جریان های سیاسی 
پشتیبان، خبری نیست. به باور کارشناسان، 
احزاب باید کنترل کننده عُرفی نیروهای اعزامی  
خود در شوراها و مجلس باشند که متاسفانه 

از سوی دیگر عناصری که  نیست.  این طور 
با حمایت احزاب در بدنه شهری مسوولیت 
می گیرند نیز باید در قبال عملکرد خود به 
حزب خود پاسخگو بوده و احساس مسوولیت 
کنند که شواهد دوران اخیرشورای شهر نشان 
داده که هرگز این امر ماهیت درستی نداشته و 
در برخی موارد به نمایشی از پاسخگویی مبدل 
شده است. به باور کارشناسان، این انقطاع ناشی 
از همان مشکلی است که در جامعه ایرانی، 
احزاب به مفهوم واقعی کلمه شکل نگرفته اند. 
عدم وجود ساختار جامع در احزاب و سرایت 
آن به نهادهای شهری باعث شکل گیری عارضه 
عدم پاسخگویی در مدیریت شهری شده و نهاد 

پارلمان را از اقتدار کافی تهی خواهد ساخت.

صادق خان؛ 
نمونه شهردار موفق

 لندن را به شهری سبزتر، سالم تر و برخوردارتر 
تبدیل می کنیم این شعار صادق خان شهردار 
است  قرار  است.  لندن  شهر  مسلمان  لندن 
لندن تا سال ۲0۵0 از باکیفیت ترین هوا در 
دنیا برخوردار خواهد بود و با استاندارد سازی 
ساختمان ها به لحاظ مصرف انرژی، حمل 
و نقل پاک و استفاده از انرژی پاک شهری با 
تولید کربن صفر خواهد بود. شهردار هم چنین 
افزایش بودجه برای خدمات عمده شهری نظیر 
حمل و نقل عمومی را در اولویت اقدامات خود 
قرار داده است. از »خیابان های سلامت« که 
برای مقابله با معضل کم تحرکی و کاهش فاصله 
طبقاتی طراحی شده اند تا سرمایه گذاری در 
دوچرخه سواری  پیاده روی،  زیرساخت های 
توانایی  که  شهری  حمل و نقل  سیستم  و 
پاسخگویی به این جمعیت را داشته باشد و در 
عین حال مقرون به صرفه باشد. به عنوان مثال 
صادق خان تغییری در کرایه اتوبوس ها اعمال 
کرد، به این ترتیب که مسافران اجازه دارند با 
پرداخت یك کرایه در عرض یك ساعت، سوار 
اتوبوس دوم هم بشوند. برای انجام کار داوطلبانه، 
شهرداري با شعار »شهر تو، حرف تو؛ بیایید لندن 
را با هم بهتر کنیم«، از گروه های کار داوطلبانه 
و اهالی شهر دعوت کرده تا به درگاه آنلاین 
»گفتگوهای لندن« بروند و نظرات خود را درباره 
چشم انداز شهر، چالش ها و فرصت های پایتخت 
در زمینه  سیاست گذاری ها، اولویت بندی ها و 
همچنین تغییرات شهر طی چهار سال آینده 

بیان کنند. 
بدون شك، یك مدیر شهری کارا در درجه 
اول باید بتواند در دنیایی که رقابت حرف اول 
را می زند، با شناسایی نقاط ضعف و قوت شهر 
خود، مزایای رقابتی آن را بهبود بخشد. از این 
رهگذر است که یك شهر قادر خواهد بود نقطه 
اتکایی در شبکه جهانی شهرها برای خود دست 
و پا کند و کارکرد خود را در نظام اقتصادی ملی 
و بین المللی ارتقا دهد. از این منظر، مدیریت 
شهری با مدیریت شهرداری، تفاوت ماهوی دارد. 
مدیر شهری در واقع مسوول ارتقای قابلیت ها و 
توانمندی های شهر و ساکنان است در حالی 
که مدیر شهرداری، تنها یك مجری است و 
پاسخگویی آن تنها به محدوده نحوه عملکرد 

است و نه پیامدهای تصمیمات اتخاذه شده.

مهم ترین مطالبه مردم اصفهان از مدیریت شهری چیست؟؛

شهردار پاک دست
ورود بی رویه نیروهای حزبی به بدنه اجرایی، باعث بروز بیماری عدم پاسخگویی در مدیریت شهری خواهد شد

citizen

 نوسان:۴۵ دستگاه اتوبوس تازه نفس به ناوگان حمل و نقل 
عمومی شهر اضافه و عملیات اجرایی ساختمان دفتر مرکزی 
تعداد ۲۵  شد.  آغاز  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان 
دستگاه اتوبوس ایران خودرو دیزل ۱۲ متری جدید با هزینه ای 
بالغ بر یک هزار میلیارد ریال و ۲۰ دستگاه اتوبوس جدید اسکانیا 
به ارزش ۱,۲۰۰ میلیارد ریال خریداری شده و به چرخه حمل و نقل 
اتوبوسرانی شهر اضافه شد تا عمر این ناوگان از ۸.9 به ۸.۲ سال 
برسد. قیمت هرکدام از این اتوبوس ها که دارای استاندارد یورو 
پنج است و بدین سبب آلایندگی کمتر نسبت به اتوبوس های 

یورو چهار دارد، کمتر از دو میلیارد تومان است.
اتوبوس های خریداری شده با موتور بنز یورو چهار مجهز به فیلتر جاذب ذرات 
و دوده)DPF(، دارای امکانات رفاهی برای افراد توانخواه نظیر رمپ ویلچر 
و کالسکه کودک و امکان کاهش ارتفاع اتوبوس از یك طرف برای راحتی 
سوار شدن این افراد و کلید درخواست توقف در ایستگاه جهت جلوگیری از 
راه افتادن اتوبوس در هنگام پیاده و سوار شدن مسافر است. حرکت نکردن 
اتوبوس در زمان باز بودن درها، صندلی های راحت مسافری با تفکیك بخش 
معلولان و دارا بودن سیستم سرمایشی تقویت شده از دیگر ویژگی های بارز 

اتوبوس های خریداری شده است.

توجه به توسعه حمل و حمل
قدرت الله نوروزی مراسم رونمایی از اتوبوس های جدید شهر اظهار کرد: خرید 
بیش از ۲00 دستگاه اتوبوس، بازسازی بیش از 300 دستگاه اتوبوس، نوسازی 
تعداد زیادی تاکسی، اضافه شدن دو رام قطار شهری، توسعه معابر بی آر تی، 
اضافه یا تعویض ایستگاه های اتوبوس شهر، هوشمندسازی سیستم اتوبوسرانی 
با هزینه سنگین اما مؤثر و مفید برای شهروندان از جمله اقدامات انجام شده 
در این دوره مدیریت شهری در حوزه حمل و نقل عمومی شهر بوده است. 
نوروزی تأکید کرد: همه این اقدامات در راستای رفع مسائل زندگی شهروندان، 
کاهش آلودگی، روان سازی حرکت خودروها در شهر و افزایش ایمنی انجام 
شده است؛ نمی توان قطار شهری، مسیرهای بی آر تی و دوچرخه سواری را 
توسعه نداد، موتورهای برقی را خریداری نکرد، اما انتظار داشت که شهری فاقد 

آلودگی داشته باشیم. 
وی افزود: اگر تمام زیرساخت ها و امکانات حمل و نقل عمومی در شهر فراهم 
باشد، اما فرهنگ استفاده از آن ها وجود نداشته باشد کسی نمی تواند ادعا کند 
که مسائل حل شده است؛ فرهنگ یك نرم افزار و حرکت تدریجی است که 
ارتقای آن نیاز به بسیج همگانی دارد یعنی همه باید بخواهند. نوروزی با اشاره 
به تأثیر فرهنگ سازی در میان افراد جامعه خاطرنشان کرد: در این راستا نقش 
راهنمایی و رانندگی به عنوان متولی نظم در اداره حمل و نقل شهر بسیار مهم 
است که خوشبختانه در این راستا به ویژه در چهار سال اخیر توسط پلیس 
راهور تلاش های زیادی شده است. وی ادامه داد: اینکه »هر دوچرخه جایگزین 
یك خودرو شود« جمله ای کوتاه اما پر مفهوم است؛ روزانه در شهر برای تردد 
شهروندان پنج میلیون لیتر سوخت مصرف می شود و تبعات آن مردم را گرفتار 
بیماری می کند در حالی که هر دوچرخه می تواند جایگزین خودرو شود. وی 
با تأکید بر اینکه در این دوره مدیریت شهری هر حرکتی بر اساس ارزیابی و 
سنجش افکار عمومی انجام شده است، گفت: تراموا نیز بر همین اساس اجرایی 
نشد، البته در این زمینه با کارشناسان خبره بین المللی و شهرداران کلانشهرها 
در ایران و حتی شهرهای خواهرخوانده گفتگو کرده و نتیجه این بود که تراموا 
یك وسیله حمل و نقلی کم هزینه، ارزان و با ایمنی بالا است که امیدواریم 

روزی در این شهر این مهم تحقق یابد.

جزئیات خرید ۴۵ دستگاه اتوبوس جدید 
مسعود بنده خدا، معاون حمل و نقل و ترافیك شهردار اصفهان نیز در این 
مراسم اظهار کرد: امروز شاهد ورود 4۵ دستگاه اتوبوس به شهر اصفهان 
هستیم که در چرخه حمل و نقل عمومی شهر قرار می گیرد. وی افزود: ۲۵ 
دستگاه از این اتوبوس های 1۲ متری ساخت شرکت ایران خودرو دیزل است 
که استاندارد آلایندگی یورو چهار دارد و با استفاده از اعتبارات اوراق مشارکت 

130 میلیارد تومانی خریداری شده است. 
معاون حمل و نقل و ترافیك شهردار اصفهان ادامه داد: برای خرید اتوبوس های 
جدید 100 میلیارد تومان هزینه شده است و 30 میلیارد تومان اعتبارات 
باقیمانده نیز برای زیرساخت مسیر خط اتوبوس حدفاصل پایانه دارک تا میدان 
امام علی )ع( که تا شیخ صدوق ادامه پیدا می کند، ساخت ایستگاه اتوبوس و 

احداث پایانه دارک صرف خواهد شد. 
برای  ارتفاع  قابلیت کاهش  اتوبوس های جدید دارای  وی خاطرنشان کرد: 
اتوبوس است که تحت  استفاده معلولان و جایگاه مخصوص این قشر در 
لیسانس بنز آلمان ساخته شده است. بنده خدا با اشاره به ورود ۲0 اتوبوس 
اوراق  میلیارد  گفت: ۲00  اصفهان  در شهر  افشان  عقاب  کارخانه  ساخت 
مشارکت در سال ۹۸ برای خرید اتوبوس دریافت کردیم که با استفاده از 
آن ها 100 دستگاه اتوبوس خریداری شده و ۸0 دستگاه اتوبوس با مبلغ 1۶0 
میلیارد تومان اعتبار وارد شهر اصفهان شد و مابقی بودجه در حدود 40 
میلیارد تومان صرف ایجاد زیرساخت مسیر حمل و نقل عمومی شهر از خیابان 
هشت بهشت تا خیابان آتشگاه، خرید تجهیزات الکترونیکی در مسیر برای 

عبور اتوبوس ها و اولویت بندی تردد این وسایل شد.
وی ادامه داد: ۲0 دستگاه اتوبوس خریداری شده که مبلغ آن قبلاً پرداخت 
شده است در حال حاضر 1۲0 میلیارد تومان ارزش دارد که دارای استاندارد 
آلایندگی یورو پنج بوده و برخوردار از سیستم سرمایشی و گرمایشی، سیستم 
کاهش آلایندگی ها، سیستم کاهش ارتفاع برای سالخوردگان و معلولان و رمپ 

ویژه توان خواهان است.

تازه نفس ها 
به خط شدند

 نوســان: رئیس شورای اســلامی شهر 
اصفهان از دولت ســیزدهم درخواست کرد 
که رسیدگی به مشکلات ویژه شهر و استان 

اصفهان را سرلوحه اقدامات خود قرار دهد.
محمد نورصالحی در ســومین جلسه علنی 
شــورای اســلامی شــهر اصفهان از دولت 
ســیزدهم درخواســت کرد که رسیدگی 
به مشکلات ویژه شهر و اســتان اصفهان را 
ســرلوحه اقدامات خود قرار دهد و ادامه داد: 

تأمین آب شرب و کشاورزی، استمرار جریان 
آب در زاینده رود و احیــای تالاب گاوخونی 
علی رغم وعــده دولت های گذشــته هنوز 
محقق نشده است که انتظار داریم در دولت 
کنونی تحقق یابد. نورصالحی خاطرنشــان 
کرد: دولت ســیزدهم قــوی و پابرجا بوده و 
امیدواریم در کنار توجه به سایر مسائل در کنار 
مردم اصفهان باشد. وی با تقدیر از مجموعه 
بهداشت و درمان برای انجام واکسیناسیون به 

نحو مطلوب در روزهای اخیر، پیشنهاد داد: با 
همکاری بسیج مردمی، دانشگاه علوم پزشکی 
و خیران حوزه ســلامت، »کمیته مراقبت از 
بیماران در خانه« تشکیل شود. نورصالحی 
خاطرنشان کرد: این پیشنهاد با توجه به اینکه 
اکنون ظرفیت بیمارســتان ها تکمیل شده 
است، می تواند برای بیمارانی که نیاز به حضور 
در بیمارســتان ندارند، اما جنبه های روانی 
ایجاب می کند که مراقبت ویژه از آن ها شود، 

مفید باشد. وی گفت: سرپرست شهرداری 
که از پنجشــنبه هفته گذشته مستقر شده 
است، فعالیت خود را از همان روز با سرکشی 
به مناطق و ســازمان ها آغاز کرد و امیدواریم 
در ادامه نیز با تمام قــوا و ظرفیت در جهت 
خدمت رسانی به مردم گام بردارد؛ شایسته 
اســت در این مســیر وقفه ای پیش نیاید و 
مشکلات مردم و اموری که به عهده شهرداری 

است با سرعت پیش برود. 

رئیس شورای شهر اصفهان:

دولت به مشکلات ویژه اصفهان رسیدگی کند

مهم تریـن مطالبـه مردم اصفهان از مدیریت شـهری چیسـت؟ برخی رسـیدگی به مشـکلات در 
زمینـه محیـط زیسـت و حمـل و نقل پـاک را اولویـت اول می داننـد و برخی دیگر رسـیدگی به 
روند سـاخت و سـاز و شهرسـازی را اولویت نخسـت شـهر قلمداد می کنند. برخی به ایجاد درآمـد پایدار برای 
شـهر می اندیشـند و رسـیدگی به کسـب و کارهای خرد شـهری نیـز از اولویتهای کلیدی شـهر مـی دانند که 
مـی توانـد موتـور محرک کسـب و کارهـای بزرگ باشـد. موضوعی که مـی تواند بـا همکاری مدیریت شـهری 
آینـده هر شـهری تاثیر گذار باشـد. امـا اولویت های شـهرداری اصفهان چیسـت؟ و مدیریت شـهری اصفهان 

قـرار اسـت چه برنامـه هایـی را در پایان ۴ سـال آینده برای مـردم اصفهـان ارائه دهد؛

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

 گزارش     

بابك دین پرست، معاون اقتصادي وزیر کشور گفت: از مجموع 47 هزار و ۵00 واحد 
تولیدي صنعتي مستقر در شهرک ها و نواحي صنعتي کشور هشت هزار و ۵00 واحد 
غیرفعال است و کارگروه هاي استاني تسهیل و رفع موانع تولید نیز پیگیر حل وفصل 
مشکل هاي این واحدها هستند. معاون اقتصادي وزیر کشورتصریح کرد: درحال حاضر 
یك هزار و 11 شهرک و ناحیه صنعتي در کشور وجود دارد که از این تعداد 7۲۸ مورد 

فعال است.

آمار عجیب از واحدهاي تعطیل شهرك هاي صنعتي
اکبر پازوکي، رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي تهران گفت: بررسي آمارها 
حاکي از افزایش 1۵ درصدي مراجعه افراد براي تعمیر لوازم خانگي در چهار ماه گذشته 
نسبت به مدت مشابه پارسال است که دلیل اصلي آن، افزایش قیمت ها است. پازوکي، 
به رکود عمیق این روزهاي بازار لوازم خانگي اشاره کرد و افزود: اکنون کالا در بازار به 
اندازه کافي وجود دارد، اما خریداري نیست. وي دلیل این مساله را پایین بودن قدرت 

خرید مردم عنوان کرد.

بازار  لوازم خانگي مشتري ندارد

نظام مالیاتي 
به بیراهه مي رود!

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:  دولتی که در هفته های آخر حتی شبیه دولت هم نبود، 
سرانجام به پایان رسید و انبوهی چالش و گرفتاری برای دولت بعد 
به یادگار گذاشت. دولتی که مدعی بود ویرانه ای تحویل گرفته، 
خود ویرانه ای به یادگار گذاشت و رئیس جمهوری که می توانست 
»تورگوت اوزال« یا »دنگ شیائو پنگ« ایران شود، با کارنامه ای 
بدتر از محمود احمدی نژاد، قــدرت را ترک کرد. پرویز گیلانی با 
بیان این مطلب اضافه کرد: تعارف را کنار بگذاریم؛ وقت ملاحظات 
سیاسی هم نیست . . . الکســی یورچاک، نویسنده روس، این 
پدیده را »فراعادی سازی« نام نهاد. یعنی حالتی از سیاست ورزی 
که سیاستمدار قادر به دیدن ایرادهای ساختار سیاسی نیست 
. او تاکید دارد که ابراهیم رئیسی، باید تله فراعادی سازی را کنار 
بگذارد. آنچه می خوانید اما برخی از برجسته ترین نکاتی است که 

در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
کنترل نقدینگی نیازمند 

رعایت انضباط مالی
وضعیت زندگي در دهه نود، حتي در بهترین سال هایش نیز نتوانست نابرابري 
درآمدي میان افراد جامعه را کاهش دهد؛ با استناد به آمارهاي رسمي، ضریب 
جیني در سال هاي ۹۸ و ۹۹ با تغییرات اندکي همراه بوده و با کاهشي در سال 
۹۸، مجددا در سال گذشته افزایش یافت که به معني بالا رفتن نابرابري است. 
اما بررسي این ضریب از سال هاي انتهایي دهه هشتاد نشان مي دهد که حتي 
در بهترین سال هاي دهه نود نیز این ضریب بین 0.3۶ تا 0.37 در نوسان بوده و 
ابتداي دهه هشتاد نیز 0.43 اعلام شده بود. بنابراین نابرابري درآمدي که دلایل 
مختلفي همچون تخصیص رانت هاي گسترده به افراد خاص، مساله حل نشده 
تخصیص یارانه به جامعه هدف، عدم توجه به تاثیر افزایش قیمت حامل هاي 

انرژي بر طبقات آسیب پذیر و... از مهم ترین آن دلایل است. 

تکلیف ارز ۴۲۰۰ تومانی را روشن کنید
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه دولت تکلیف نرخ ارز ترجیحی 
با نرخ 4۲00 تومانی را مشخص کند، گفت: باید سیاست  حمایتی تخصیص ارز 
ترجیحی به واردات کالاهای اساسی برای حمایت از اقشار آسیب پذیر باشد. 
محمدرضا پورابراهیمی با بیان اینکه دولت هرچه سریعتر تکلیف نرخ ارز ترجیحی 
را مشخص کند، گفت: باید سیاست های حمایتی تخصیص ارز ترجیحی به واردات 
کالاهای اساسی برای حمایت از اقشار آسیب پذیر باشد. استمرار ارز ترجیحی به 
صلاح کشور نیست. وی گفت: باید دولت بر تخصیص ارز ترجیحی نظارت داشته 
باشد تا باعث نابودی تولید و قاچاق معکوس نشود. نوسانات و بی ثباتی قیمت ها 
در بازارهای مختلف، یکی از مهم ترین نگرانی های مردم و فعالان اقتصادی در حال 
حاضر است. از ابتدای سال 13۹۹ تورم سالیانه روند صعودی گرفته و تورم ماهیانه 

نیز در تیرماه 13۹۹ به بالاترین سطح خود از آبان ماه 13۹7 رسید. 
 

"مهار تولید" نه "مهار تورم"
"دنیای اقتصاد در گزارشی نوشت: سیاستگذاری اقتصادی در ایران نیم قرن 
گذشته، یك خروجی »تابه تا« را به نمایش می گذارد؛ به گونه ای که به جای 
»حمایت از تولید و مهار تورم«، خروجی »حمایت از تورم و مهار تولید« تحقق 
یافته است. این نوع سیاستگذاری اشتباه از اواخر دهه 40 آغاز شد و تورم ۲ 
درصدی دهه 40 را در سال ۵۶ به بیش از ۲۵ درصد رساند و همزمان، تولید 
داخلی را به نفع واردات به عقب راند که همین مسیر در دهه های بعد هم 
ادامه یافت.در این مسیر، سیاستگذار برای حمایت از تولید از ابزارهای »وام و 
نهاده های ارزان« و »کنترل جریان تجارت« استفاده کرد که این سیاست ها به 
جای »حمایت از تولید« باعث »حمایت از تورم« شد.  همچنین برای مهار تورم، 
از ابزارهای »قیمت گذاری دستوری« و »سرکوب ارزی« استفاده شده که عملا 
باعث »مهار تولید« شد نه »مهار تورم«.  این در حالی است که در همین برش 
زمانی، اکثر کشورها، ابزار مهار تورم و حمایت از تولید را به درستی شناسایی 
کرده و با این ابزار توانستند از گردنه های تورم و رکود به سلامت گذر کنند و به 
منطقه امن »رونق غیرتورمی« برسند. این گزارش ادامه داد: از هفته آینده دولت 
سیزدهم شروع به کار می کند. از نگاه، صاحب نظران دو موضوع رشد اقتصادی و 
مهار تورم اولویت های اصلی دولت سیزدهم هستند.  اگر چه دولت های گذشته 
نیز این دو هدف را دستور کار قرار داده بودند اما بدون توجه به علم اقتصاد 

هیچگاه موفق نشده اند. 

بوروکراسی علیه واردات واکسن
رئیس اتاق بازرگانی تهران در یادداشتی نوشت: در فروردین سال 1400 مشخص 
اینکه  به خصوص  است.  مواجه  مشکلاتی  با  واکسن  واردات  برای  کشور  شد 
صنایع و واحدهای تولیدی، به دلیل تعطیلی های ناشی از کرونا، تلفات کرونایی 
و هزینه های دائمی گرفتن تست از کارکنان در مضیقه بودند. توقع بنگاه های 
تولیدی از اتاق این بود که متناسب با شرایط کشور، امکانی جدید برای واکسینه 
کردن قشر مولد کشور فراهم آورد. مسعود خوانساری اضافه کرد: خوشبختانه 
چند شرکت زیرمجموعه اتاق که از شرکت های  معتبر دارویی کشور به حساب 
می آیند و سابقه واردات واکسن دارند، موفق شدند ۶ میلیون دز واکسن از نوع 
آسترازنکا و اسپوتنیك سفارش دهند. بلافاصله در نیمه اول فروردین، طی نامه ای 
از رئیس جمهور درخواست شد که با واردات واکسن توسط بخش خصوصی 
موافقت کنند. دوندگی های اتاق برای دریافت نامه از وزارت بهداشت بیش از یك 
ماه تمام ادامه داشت. در این مدت تقریبا با اکثر مقامات موثر و عالی رتبه صحبت 
کردیم و همگی در دولت و مجلس قول همکاری دادند، اما اعتبار هر پروفرما 
حداکثر یك هفته بیشتر زمان نداشت و متاسفانه پیچیدگی های بوروکراتیك 
موجب شد این فرصت از دست برود. وی تصریح کرد: متاسفانه نظام بوروکراتیك 
کشور به هیچ عنوان آمادگی رفتارهای سریع و کارآمد را در این مقاطع حساس 
ندارد. بماند که گاهی این فکر به ذهن هر ناظر بی طرفی می آید که شاید حکمتی 

در این حجم از کارشکنی نهفته باشد. شاید جایی منافعی در خطر است.

سیاستگذاری " تابه تا"

شرکت های بزرگ بازار سرمایه را که عموما 
هستند  نیز  صادرات محور  شرکت های 
می توان به عنوان اصلی ترین لیدرهای بازار 
سهام قلمداد کرد. رهبرانی که چنانچه در 
جهت نزولی قرار گیرند، بازار را به دنبال 
صعودی  مدار  در  اگر  و  می کشند  خود 
حرکت کنند، موجب تقویت کلیت بازار 
اعم از نمادهای بزرگ و کوچك خواهند 
به  عموما  همچنین  شرکت ها  این  شد. 
دلیل ارزآوری بالا مورد توجه و حمایت 
دولت ها نیز قرار دارند. در همین حال به 
دلیل وابستگی هزینه و درآمد به نرخ ارز، به 
شدت از روند قیمتی دلار اثر می پذیرند. اگر 
چه با حرفه ای تر شدن سهامداران در قیاس 
با سال گذشته، برخی نوسانات مقطعی 
نرخ دلار دیگر اثرگذاری سابق را بر بازار 
سرمایه ندارد اما به دلیل پیوستگی عملکرد 
شرکت های بزرگ به دلار، این ارز همچنان 
می تواند با پایداری در مسیر صعودی یا نزولی 

در بازار سرمایه نقش موثری را ایفا کند. 

روند صعودی شتابان
صاحب نظران بازار سرمایه نرخ واقعی دلار 
را عموما در میانه قیمت های ۲0 هزار تا ۲۲ 
هزار تومان برآورد می کنند و این رقم را برای 
بازدهی مناسب شرکت های حاضر در بازار 
سرمایه مناسب می دانند. از همین رو گفته 
می شود اکنون که دلار مدتی است در مسیر 
صعودی خود در کانال ۲۵ هزار تومانی قرار 
گرفته است، ممکن است مجددا انتظارات 
رشد  به  نسبت  را  سرمایه گذاران  تورمی 

قیمت سهام افزایش دهد.  بدین ترتیب 
ریسك های هیجانی سال گذشته در بازار 
سرمایه تکرار خواهد شد. از سوی دیگر در 
کنار کسری بودجه بالای دولت در سال 
جاری، افزایش نرخ ها در بازارهای کالایی نیز 
انتظارات تورمی را در جامعه تشدید کرده 
است. در همین حال از آنجا که بسیاری از 
نمادهای کوچك با پشت سر گذاشتن یك 
دوره اصلاحی عمیق و مناسب اکنون در 
سطح ارزندگی قرار گرفته اند، می توان انتظار 
داشت رشد سهام صادرات محور به عنوان 
محرک رشد کوچك ترهای بازار عمل کند. 
اگر چه بازار به خودی خود نیز در سطوح 
ارزنده قرار گرفته و مهیای رشدی ملایم 
و متعادل است اما در صورت تداوم روند 
کنونی اقتصاد و حرکت در مسیر تورم زایی 
بیشتر، بورس نیز روزهای صعودی شتابانی 

را در پیش خواهد داشت.

اهمیت سهم های
صادرات محور

مهدی سوری در مورد نوسانات نرخ دلار 
و اثر آن بر بازار سرمایه می گوید: تاثیرات 
نوسان نرخ دلار روی زندگی مردم نسبت 
به سایر بازارهای موازی مستقیم تر است، 
برای مثال وقتی در بازار سکه، افراد در حال 
تغییراتی در قیمت  اگر  معامله هستند، 
دلار رخ دهد در همان زمان قیمت دلار 
ضرب در انس جهانی می شود و قیمت 
سکه تغییر می کند اما تاثیر قیمت دلار 
روی بازار سرمایه بیشتر به صورت انتظاری 

است، یعنی افزایش یا کاهش قیمت دلار 
اثر  افراد  تحلیل های  و  انتظارات  بر روی 
می گذارد. وی گفت: در سال 13۹4 به امید 
تصویب برجام افراد از بازار سرمایه استقبال 
کردند اما یك زمانی مانند الان همان عامل 
برجام تاثیری بر خلاف سال ۹4 روی بازار 
سرمایه گذاشته زیرا نوع تحلیل افراد تغییر 
سرمایه  بازار  کارشناس  این  است.  کرده 
در پاسخ به این پرسش که چرا نوسانات 
نرخ دلار نسبت به سایر بازارها اثر گذاری 
بیشتری دارد؟، اظهار کرد: به علت این که 
یکی از شاخص های تورمی که می توانیم 
در نظر بگیریم نرخ دلار است و ارزش پول 
کشورمان را با نرخ دلار می سنجیم، یعنی 
زمانی که نرخ دلار بالا می رود ارزش پول 
ملی کشور مان پایین آمده است و افراد 
انتظار گران شدن کالاها را دارند. وی ادامه 
داد:حال اگر این نکته را بخواهیم به بازار 
سرمایه تعمیم دهیم به این صورت است 
یا  اولیه  هزینه  شرکت ها  از  تعدادی  که 
فروش  آنها بر مبنای دلار است، برای مثال 
آن شرکت هایی که کالایی را می فروشند 
که قیمت آن جهانی است، از نوسان دلار به 
شدت تاثیر می گیرند پس افراد یا تعدادی از 
شرکت ها که فروششان ریالی است، وقتی 
دلار بالا برود، قیمت کالاهای آن شرکت 
هم گران می شود. کارشناس بازار سرمایه 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه که چه 
گروهی از افزایش نرخ دلار سود می کنند، 
گفت: معمولا سهم هایی که صادرات محور 
هستند و کالاهای پایه تولید می کنند، از 

افزایش قیمت دلار سود می کنند. سوری 
گفت:شرکت هایی که واردات دارند و مواد 
اولیشان دلاری است شاید در کوتاه مدت از 
کاهش قیمت دلار سود ببرند، اما از آنجایی 
در  فروش  گذاری های  قیمت  عمده  که 
کشور ما دستوری است و با بهای تمام شده 
کالا تناسب دارد، با کاهش قیمت دلار این 
شرکت ها سود نمی کنند و افزایش قیمت 
دلار در ۸0% از شرکت های بازار سرمایه 
باعث افزایش سود اسمی شرکت ها می شود، 
ولی این سود اسمی باید به صورت واقعی 
سنجیده شود، چون وقتی دلار بالا رود 
تورم نیز بالا رفته و ارزش پول پایین می آید.

سهم های کوچک 
زیر سایه بزرگترها

این تحلیلگر بازار سرمایه در تشریح وضعیت 
نمادهای  با  قیاس  در  کوچك  نمادهای 
بزرگ بازار می گوید: »طی مدتی که بازار 
از  بسیاری  بود  مواجه  با چالش  سرمایه 
حمایت های  با  بزرگ  سهم های  اوقات، 
کرده اند.  تجربه  را  نقدشوندگی  دولتی، 
از آنجا که بسیاری از این نمادها در واقع 
پایه  کالاهای  تولیدکننده  شرکت های 
هستند، معمولا مشکلی برای فروش ندارند 
و با P/E معقولی معامله می شوند. از همین 
رو این شرکت ها عموما زیان کمتری را به 
سهامداران  اما  آورده اند.  وارد  سهامداران 
از  مواقع  بسیاری  بازار  کوچك  نمادهای 
کوچك ترین روند ایجاد شده در بازار متاثر 
شده اند. به نحوی که تعداد زیادی از این 
نمادها برای مدت طولانی در صف فروش 
قفل بودند و برخی از آنها همچنان نیز در 
این وضعیت گرفتار هستند. در حقیقت 
می توان گفت این نمادها از آن دست از 
اقدامات حمایتی دولت نصیبی نبرده اند.« 
سوری می افزاید: »در همین حال بسیاری 
از سرمایه گذارانی که به دعوت دولت و در 
نتیجه تبلیغات زیاد وارد بازار سرمایه شده 
بودند، تفاوت نمادها را نمی دانستند؛ چرا که 
نکات مهم سرمایه گذاری و مفهوم اساسی 
نقدشوندگی برای تازه و اردها تشریح نشده 
بود. فقط افراد را به بازار دعوت کرده بودند 
و در نتیجه سرمایه بسیاری از این افراد 
مدت های طولانی در نمادهای کوچك بازار 
قفل شده بود.« او اضافه می کند: »در حال 
حاضر هم ممکن است ارزندگی برخی از این 
نمادهای کوچك با ابهامات زیادی مواجه 
باشد. زیرا آن گونه که نمادهای بزرگ همواره 
در راس خبرها، مصاحبه ها و شفاف سازی ها 
قرار دارند، نمادهای کوچك دیده نمی شوند 
و گاه حتی نادیده گرفته می شوند. اما در میان 
همین نمادهای کوچك برخی شرکت ها 
هستند که شاید بتوان گفت بیش از آنچه 
مستحق آن بودند ریزش قیمتی را تجربه 
کرده اند و اکنون به ناحیه ارزندگی نسبتا 
خوبی رسیده اند. از همین رو می توان انتظار 
رشد خوبی از آنها داشت مشروط بر اینکه 

شرایط بازار سرمایه نرمال باشد.« 

اثر روانی افزایش نرخ دلار بر بازار سرمایه بررسی شد؛

سودسازی تورمی 
آیا ریسک های هیجانی سال گذشته در بازار سرمایه تکرار خواهند شد؟

 نوسان: وحید شقاقي شهري در 
مورد اخذ مالیــات بر خودروهاي 
لوکس و مسکن بر این باور است 
که در همه جاي دنیــا زماني که 
بیشــترین  مي دهد  رخ  تورمي 
هزینــه تــورم را ثروتمنــدان 
مي دهنــد و ثروتمنــدان از این 

افزایش تورم ناراحت مي شوند. 
این در حالي است که در ایران زماني که 
تورم افزایش پیدا مي کند ثروتمندان 
خوشحال مي شوند و دلیل این موضوع 
این است که نظام مالیاتي ما به بیراهه 

رفته است.
این اقتصاددان با بیــان اینکه مالیات 
بر ثروت مهم ترین ابــزار براي کاهش 
شکاف طبقاتي و بازتولید ثروت است، 
گفت: در دهه ۹0 شــکاف طبقاتي در 
ایران بســیار زیاد شــد به گونه اي که 
شاخص ضریب جیني که نشان دهنده 
سطح رفاه یك جامعه است، بالاتر رفته 
و دو دهك پردرآمد جامعه به نســبت 
بسیار زیادي ثروتمند شدند. او افزود: 
در همه جــاي دنیا زمانــي که تورمي 
رخ مي دهد بیشــترین هزینه تورم را 
ثروتمندان مي دهنــد و ثروتمندان از 
این افزایش تورم ناراحت مي شوند این 
در حالي اســت که در ایران زماني که 
تورم افزایش پیدا مي کند ثروتمندان 
خوشحال مي شوند و دلیل این موضوع 
این است که نظام مالیاتي ما به بیراهه 
رفته است. شقاقي شهري با بیان اینکه 
مالیات بر ثروت را هنوز هم نتوانسته ایم 
در کشــور اجباري کنیــم، گفت: هر 
چند مالیات بر ثروت مشخص است و 
مشمول خانه، زمین، ســهام و خودرو 
و... مي شود اما در ایران همچنان مغفول 

مانده است.
این اقتصاددان ادامــه داد: اخذ مالیات 
از ثروت قابل شناسایي است و گرفتن 
مالیات از این ســرمایه ها بــه عدالت 
نزدیك اســت و مي تواند بــه بازتولید 
ثروت و کاهش شکاف طبقاتي کمك 
کند این در حالي است که بیش از ۲0 
سال است که مالیات بر ثروت در کشور 
ما اجرا نشده و مقاومت هاي زیادي در 

این زمینه وجود دارد.
این اقتصاددان خاطرنشــان کرد: این 
در حالي است که به راحتي با کد ملي 
افراد مي تــوان به میزان دارایي شــان 
درخصوص مســکن و خودرو دســت 
یافت و رفتن به ســمت خود اظهاري 
تنها اتلاف وقت است و دولت مي تواند 
با این اطلاعاتي که در ســازمان ثبت 
املاک کشــور وجود دارد را به دست 
آورد. شقاقي شهري افزود: از سامانه اي 
که از ســوي وزارت راه و شهرســازي 
اعلام شد چندان استقبالي نشده است 
و این موضوع کاملا طبیعــي هم بود، 
زیرا یك روش پیچیــده را مدنظر قرار 
داده اند که با این روش اطلاع رســاني و 
نوع پرسش ها در سامانه مشخص بود به 
سرانجام خوبي نخواهد رسید. او افزود: 
دولت باید براي تکمیل بانك اطلاعاتي 
خود وقت بگذارد و هزینه کند تا بتواند 
بانك اطلاعاتي خود را کامل کند و افراد 
با کد ملي خود وارد شــوند تا صحت و 
سقم تعداد خودروها و مسکن خود را در 
سامانه رویت و تایید کنند یعني آخرین 

مرحله را به مردم بسپارند
 نه اینکه از ابتدا به مردم بگویند خودتان 
اظهار کنید چه تعداد خودرو یا مسکن 

دارید.

بازار  از آنچه در  از آنکه ناشی  به نظر می رسد که رشد قیمت های سهام در سال جاری بیش 
ارز می گذرد باشد، از انتظارات تورمی نشات گرفته است. اگر چه نرخ دلار طی یک ماه اخیر 
با نوسانات زیادی همراه بوده است اما عموما حرکت صعودی خود را حفظ کرده و حالا مدتی است در کانال 
۲۵ هزار تومانی قرار دارد. بدون تردید، اثر روانی افزایش نرخ دلار بر تعیین استراتژی سرمایه گذاران و نقش 
پررنگ نمادهای صادرات محور در جهت دهی به بازار سرمایه، چشم انداز صعودی بورس را در سایه رشد نرخ 

دلار ترسیم کرده است. 

هفته نامه نوسان
گروه  بازارها

 نوسان:  اســتاد اقتصاد دانشگاه اصفهان 
معتقد اســت: حباب مســکن ابتــدا در 
شــهرهای بزرگ اتفاق می افتد، ســپس 
این حباب با یك وقفه زمانی از شــهرها به 

روستاها منتقل می شود.
اخیراً مرکز آمــار ایران گــزارش تورم در 
نخستین ماه تابســتان را منتشــر کرد. 
گزارشی که نشان داد در تیرماه 1400 نرخ 
تورم سالانه کل کشور به رقم 44.۲ درصد 
رسیده است که نسبت به خردادماه افزایش 

داشته است.

کمیل طیبی استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان 
معتقد اســت: وقتی صحبــت از نرخ تورم 
می کنیم، باید توجه داشــت که ما به نرخ 
اشاره داریم؛ ممکن است که تورم و سطح 
قیمت ها در روستا نســبت به شهر کمتر 
باشد، اما نرخ تغییر در افزایش قیمت ها در 
روستاها نسبت به شهرها بیشتر بوده است. 
یعنی سطح قیمت ها در روستاها نسبت به 
شهرها، پایین تر بوده، حال برای اینکه تورم 
روســتاها به شهرها نزدیك شــود، شاهد 
هســتیم که این نرخ افزایش پیدا می کند 

تا این اختلاف تورمی پوشــش داده شود. 
البته باید به این موضوع نیز توجه داشــت 
که امروزه این اختلاف قیمتی نســبت به 
گذشــته، به طور معناداری پوشش داده 
می شــود، زیرا ارتباط شهر و روستا بیشتر 
شده و انتقال و تبادل بین شــهر و روستا 

بیشتر شکل گرفته است.
وی تاکید کرد: شاخص قیمت ها بر اساس 
سبد کالا در نظر گرفته می شود، بنابراین 
باید در نظر داشت با توجه به اینکه کالاهای 
ضروری مثل مــواد غذایــی و خدمات در 

تعیین نــرخ تورم نقش معنــاداری دارند، 
معمولاً با یك وقفه زمانی مثلاً یك ســال، 
هزینه هایی همچون مسکن که وزن زیادی 
در سبد هزینه و بودجه مردم دارد، در تورم 
روســتایی ها نیز خودش را نشان می دهد. 
به عبارت دیگر، اگر حباب مســکن ابتدا 
در شــهرهای بزرگ اتفاق می افتد، سپس 
این حباب با یك وقفه زمانی از شــهرها به 
روستاها منتقل می شود و باعث می شود که 
آن نرخی که در ابتدا به آن اشاره داشتیم، در 

روستاها بیشتر از شهرها باشد

نرخ تورم سالانه کل کشور به رقم ۴۴.۲ درصد رسیده است؛
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چرا تورم روستایی بیشتر از شهرنشینان شد؟
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رییس اتاق بازرگاني و صنایع و معادن ایران اظهار داشت: مسائل تحریم باعث شده 
بیش از 30 میلیارد دلار حجم معاملات ایران با اتحادیه اروپا از بین برود. شافعي با تاکید 
بر حساسیت موقعیت فعلي ایران گفت: امیدواري بسیار زیادي به تغییرات مثبت در 
ارتباط با جامعه جهاني داریم. وی ادامه داد: تحریم ها اثرات نامطلوبي بر روابط اقتصادي 
ما با کشورهاي دیگر داشته است؛ اما آینده براي ما روشن است که مي توانیم جبران 

مافات گذشته را در این ارتباط داشته باشیم.

مهرداد جمال ارونقي، معاون فني گمرک طي نامه اي به گمرکات اجرایي در خصوص اطلاع رساني 
به مسافرین ورودي که قصد رجیستر کردن گوشي هاي تلفن همراه خود را دارند، نوشت: از تاریخ 
ابلاغ این بخشنامه، چنانچه محرز شود به مسافري در بدو ورود به کشور، اطلاع رساني لازم منجمله 
شفاهي یا حضوري صورت نپذیرفته است، زماني براي حضور مسافرین مراجعه کننده در این 
حوزه معاونت در نظر گرفته خواهد شد و معاونت مسافري و تمامي متصدیان و مسوولان شیفت 

مسافري گمرک مربوطه مکلفند پاسخگوي مسافران باشند.

 نوســان: آمارهــای »صمت« 
نشان می دهد در میانه بهار ۱۴۰۰، 
صــدور کارت بازرگانی نســبت 
به مدت مشــابه در سال گذشته 
حدود ۶۴درصد رشد کرده است. 
تمدید کارت های بازرگانی نیز در 
این دوره بیش از ۱۵درصد رشــد 
داشت. سیگنال های احیای برجام، 
اســتقبال بــرای ورود به عرصه 

تجارت را افزایش داده است.
آمارهای منتشر شــده از سوی وزارت 
صمت نشــان می دهد بیشترین تعداد 
کارت بازرگانی صادر شــده در دو ماهه 
امســال مربوط بــه تهران بــا صدور 
370 کارت بازرگانی اســت که رشــد 
44 درصــدی را نســبت بــه دو ماهه 
نخســت ســال ۹۹ نشــان می دهد. 
همچنین در اردیبهشــت امســال نیز 
بیشــترین کارت بازرگانی از سوی این 
اتاق صادر شــده اســت. پس از تهران، 
در دو ماهــه منتهــی به اردیبهشــت 
امسال اتاق بازرگانی اصفهان بیشترین 
کارت بازرگانی را صادر کرده است. این 
اتاق نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشــد نزدیك بــه 7۹درصــدی را در 
صدور کارت بازرگانی رقم زده و 7۵فقره 
کارت بازرگانی را دربازه دو ماهه نخست 

امسال صادر کرده است. 
به نظر می رسد ســیگنال های مثبت از 
احیای برجام در فصــل مذاکرات، امید 
به بهبــود وضعیت تجــارت خارجی را 
افزایش داده اســت، از این رو استقبال 
برای ورود به عرصه تجــارت و افزایش 
صدور کارت بازرگانی می تواند شاهدی 
برای این ادعا باشــد. اما درباره افزایش 
کارت های تمدیدشده علاوه بر افزایش 
امید به بهبود وضعیت تجارت، موضوع 
دیگری نیز وجود دارد و آن، سررســید 
کارت های 3 ســاله و ۵ســاله است. از 
آنجا که کارت های بازرگانی به صورت 3 
ساله یا ۵ ساله صادر می شوند، احتمال 
دارد سررســید تمدیــد ایــن کارت ها 
موجب افزایش تمدیــد کارت بازرگانی 
شده باشد  اما برخی از اخبار نیز حکایت 
از آن دارند که کارت هایی که ســال ها از 
موعد تمدید آنها گذشته است، امسال 
برای تمدید و فعال ســازی مجدد اقدام 
کرده اند که ایــن خود نشــانه امید به 
کاهش ریسك ها در روند تجارت و نگاه 
مثبت نسبت به آینده است. آمارها نشان 
می دهد در دو ماهه نخست امسال 10۸۲ 
فقره کارت بازرگانی از ســوی 33 اتاق 
بازرگانی سراسر کشــور صادر شده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 
نزدیك به ۶4درصدی را نشان می دهد. 

دقت کردین به برخی از برندها و محصولات 
یك حس و تصویر ذهنی متفاوتی دارید؟ 
حتی استفاده از آنها "دلپذیر" و "ساده" تر از 
بقیه محصولات مشابه است. برخی اوقات به 
صورت عادت و ناخودآگاه از این محصولات 
این  دلیل  آنکه  بدون  کنیم  می  استفاده 
وابستگی را بدانیم و همچنین آن را به دوستان 
خود معرفی می کنیم. عوامل زیادی موجب 
پیدایش ذهنیت و حس شما به یك محصول 
می شوند. اما یکی از مهم ترین کارهایی که 
باید برای "رشد" محصول انجام داد، ساخت 
اگر  "روایت محصول" مناسب است.  یك 
بخواهم به صورت ساده روایت محصول را 
توضیح دهم باید بگویم: به عنوان برند ارزش و 
یا ارزش هایی را وعده می دهیم که محصول 
ما آن را می تواند بسازد، محصولی می سازیم 
که کاربر را برای استفاده از این ارزش راهنمایی 
کند، و در آخر ارزش هایی که وعده دادیم را 
موفقیت آمیز خلق می کنیم. توضیحات 

تکیمیلی را می توانید در زیر بخوانید؛

اول:  وعده هایی که می دهیم
نقطه ابتدایی یك روایت جذاب محصول 
 first impression مانند هر آشنا شدنی
است. اینکه کسب و کار شما برای بار اول و 
اوایل آشنایی با مشتریان خود را چگونه معرفی 
می کند. هر کسب و کاری در حال خلق ارزش 
است، و ساخت ارزش در جامعه رسالت کسب 
و کار محسوب می شود. ارزش محصول می 
تواند مشابه سایر کسب و کارهای صنعت شما 
باشد و یا با طراحی ارزش متفاوت، محصولتان 

را در صنعت می توانید متمایز کنید. در کپی 
رایتینگ هوم پیج تا شبکه های اجتماعی، 
متن مصاحبه های کمپین PR، کانال های 
بازاریابی و کمپین و ….. این وعده ها حضور 
دارند. این تصویری است که این کسب و کارها 
از ماهیت خودشان در ذهن شما ساخته اند. به 
هر حال این برخورد ابتدایی مشتریان آینده 
شما با کسب و کارتان با همین وعده ها خواهد 
بود. این وعده ها و ماهیت شعارها با توجه به 
core value کسب و کارها طراحی می 
شوند. ما اگر قرار است خلق ارزش واقعی انجام 
دهیم و محصول ما واقعا درست کار بکند، می 
توانیم این ارزش را با خیال راحت به جامعه 

وعده دهیم.

دوم: آنبورد کردن کاربر
پس از فاز آشنایی کاربر با کسب کار، زمان 
استفاده از محصولتان فرا می رسد. وارد شدن 
به سایت و اپلیکیشن، ثبت نام، راهنمایی 
استفاده از محصول، فیلم آموزشی، هدایت 
به سمت گذاشتن اولین پست و یا محصول، 
پشتیبانی و ... شما هر چه قدر که محصولتان 
را ساده طراحی کنید، کاربر نیاز دارد تا آموزش 
ببینید! یا حتی اگر می خواهید این فضا را به 
کاربر بدهید که اپلیکیشن شما را کشف کند 
بهتر است چند راهنمایی برای استفاده بهتر 
برای کاربر بگذارید. کاربر همیشه نیاز دارد 
تا در مواجه با محصول شما آنبورد شود و راه 
های زیادی هم برای اینکار وجود دارد که می 
توانید مقالات تخصصی و تست های زیادی 
را پیدا کنید. ) تجربه کاربری واقعا یکی از 

مباحث مهم است و تمام چیزی که کاربر از 
شما به یاد خواهد داشت حسش در هنگام 
استفاده از محصول خواهد بود، خلق تجربه 
یکی از کارهای جذاب و حیاتی برای کسب و 
کارها است و در آینده با توجه به افزایش رقابت 
حساسیت این بخش بیشتر خواهد شد.( اگر 
کاربر را در استفاده از محصول راهنمایی نکنید 
و یا در آن ضعیف عمل کنید، تقریبا این روایت 
نصفه نیمه رها می شود و کاربر به دلیل اینکه 
نتوانست از محصول شما استفاده کند وعده 
شما را دروغین می پندارد و یا اینکه شما را در 
ارائه این ارزش ها ضعیف قلمداد می کند. نیاز 
به آنبوردینگ و اینکه کجای محصول نیاز به 
راهنمایی دارد با توجه به نرخ تبدیل هایی که 

دارید کار بسیار راحتی است.

سوم: ارزش اصلی
شما یك ارزش اصلی و یا چند ارزش را در 
هنگام آشنایی وعده داده اید. محصولی را برای 
تحقق این وعده خلق کردید. محصولتان کاربر 
را برای بهره مند شدن از این وعده ها هدایت و 
آنبورد می کند. ولی چه فایده که محصول شما 
صرفا وعده داده و این ارزش اصلی را خلق نمی 
کند. این قسمتی است که کسب و کارهای 
ما در آن ضعیف عمل می کنند. بسیاری از 
انرژی خود را می گذراند بر روی تبلیغات و 
دیزاین و سروصداهای الکی! در صورتی که 
محصول حتی 10درصد هم کارایی ندارد! 
صحبت از استعلام قیمت سریع می شود، 
از  صحبت  است،  ضعیف   operation
ارسال و پشتیبانی می شود، پشتیبانی وجود 

ندارد! صحبت از کمترین قیمت می شود 
و قیمت ها همان قیمت بازار است و …… 
این مثال ها می تواند همینطور ادامه داشته 
باشد. ساخت و نگهداری یك ارزش واقعا کار 
سختی است ولی مهم ترین کاری است که 
یك کسب و کار باید انجام دهد. در برخی 
مواقع هم تنها کار. ولی خب متاسفانه توجه 
زیادی به این قضیه نمی شود. پیشنهاد من به 
بسیاری از کسب و کارها این است که به جای 
چند ارزش در آن واحد، یك ارزش کلیدی 
و حیاتی را وعده دهند و تمام تمرکز خود را 
برای ایجاد فقط همان ارزش بگذارند! درسته 
که این تصمیم و یا حرف من به عوامل زیادی 
بستگی دارد ولی برای کسب و کارهایی که با 
بودجه محدود و تجربه کم می خواهند وارد 
بازار شوند این تمرکز شانس برنده شدن آنها 
را افزایش می دهد. ارزش حیاتی شما همان 
درد مشتری است. دردی که آنها را آزار می 
دهد. می توانید با استفاده از تحقیقات بازار 
و مصاحبه عمیق و یا روش کلینیك آن را 

فهمید..

صحبت پایانی
کسب و کار شما از دیدگاه مشتری شامل دو 
بخش کلی است. خود را چه کسی معرفی 
می کنید و آیا آن چیزی که معرفی می کنید 
واقعیت دارد یا نه! روایت محصول یك اپروچ 
ساده است و در مقابل با کمپین های بازاریابی، 
شیوه های برندینگ و راه های دیگر رشد 
انرژی کمتری از سازمان شما خواهد گرفت 
و در ازای آن درآمد و مشتریان شما رشد 
خواهند کرد و توسط همان مشتریانی که 
روایت شما را به خوبی دریافت کرده اند به افراد 
دیگری معرفی خواهید شد و این چرخه زودتر 
از آن چیزی که شما فکر کنید شما را رشد 
خواهد داد. این مدل رشد واقعا کم هزینه و 
زیبا است. تجربه قشنگی برای شما و کاربرتان 

خواهد داشت.

روایت برند

كم كاري گمرك فرودگاه امامضرر تحريم ها به تجارت ايران و اروپا
 گزارش

 گزارش

 استان دوم در
صدور كارت بازرگانی

 نوسان: بر اساس آنچه توسط بانک مرکزي منتشر شده، نقدینگي 
به 3۷۰۵ و پایه پولي نیز به ۵۰۰ هزار میلیارد تومان در پایان بهار سال 
جاري رسیده اســت. این دو متغیر پولي نسبت به خرداد سال 99 به 

ترتیب افزایش 39,۴ و 3۰,۷ درصد رشد داشته اند.
در این آمار، افزایش شدید پایه پولي در طول یك سال قابل توجه است. پایه پولي 
سه جزو کلي دارد؛ اول سپرده هاي بانك هاي تجاري نزد بانك مرکزي، دوم وجه 
نقد در گردش در دســت مردم و آخر وجه نقدي که به طور فیزیکي در بانك ها 
نگهداري مي شود. این متغیر بخشي از کل عرضه پول است که داراي بالاترین 
قابلیت نقدشــوندگي اســت؛ از این رو در ادبیات اقتصادي به پایه پولي، »پول 
پرقدرت« نیز اطلاق مي شود، چون افزایش پایه پولي منجر به افزایش چند برابر 
آن )معادل ضریب فزاینده پولي( در کل عرضه پول مي شود. مي شود پایه پولي 
را به دکمه ولوم یك رادیو تشــبیه کرد که کارکردهاي تعریف شده خود را در 

طولاني مدت و میان مدت نشان مي دهد.
در خرداد ماه سال گذشته اعلام شد که 10۸ هزار میلیارد تومان به حجم پایه 
پولي اضافه شده است؛ اما رکورد ابتدایي افزایش حجم پایه پولي در بهمن ماه 
سال گذشته به ثبت رسید. آمار تازه نشان مي دهد که حجم پایه پولي از خرداد 
پارسال تا خرداد سال جاري 117هزار میلیارد تومان رشد کرده است. تقسیم 
این رقم در این یك ســال به عدد 3۶۵ )تعداد روزها( نشــان مي دهد که بانك 
مرکزي به طور روزانه حدد 3۲0 میلیارد تومان، »پول« چاپ کرده و به اقتصاد 
ایران تزریق کرده است.  بانك مرکزي مهم ترین دلایل افزایش نقدینگي و پایه 
پولي در پایان خرداد سال جاري نسبت به سال ۹۹ را »افزایش مطالبات بانك 
مرکزي از بخش دولتي و بالا رفتن خالص دارایي هاي خارجي بانك مرکزي ناشي 
از آثار پولي خالص تفاوت نرخ خرید و فــروش ارز غیر نرخ نامه اي« عنوان کرده 
است.  یکي از بخش هاي مهم پایه پولي، خالص مطالبات بانك مرکزي از بخش 
دولتي است که بر اساس آنچه بانك مرکزي منتشــر کرده از اسفند سال ۹۹ تا 

پایان خرداد با افزایش ۲۸1 درصدي به 40 هزار میلیارد تومان رسید. 

دلارهاي پیش خور شده نفتي
وضعیت اعداد و ارقام »پولي« کشور در خرداد ماه حکایت از روزهاي سخت پیش 
 روي اقتصاد دارد. پایه پولي در حالي به ۵00 هزار میلیارد تومان رسید که تنها در 
فصل بهار بیش از ۹ درصد یا 4۲ هزار میلیارد تومان افزایش داشته و اسکناس و 
مسکوک در دست افراد نیز در یك سال منتهي به خرداد 1400 بیش از ده هزار 
میلیارد تومان افزایش داشته که این امر نشان از قدرت پول نقد یا همان قدرت 
خرید فعلي نسبت به آینده است؛ بدین معنا که افراد ترجیح مي دهند هر آنچه 

نیاز دارند، در »حال« تهیه کرده و خرید آن را به زمان دیگري  موکول  نکنند. 
 

یارانه ها و تنخواه 
باعث افزایش نقدینگي 

در بخش دیگري از گزارش بانك مرکزي مانده نقدینگي نیز 370۵ هزار میلیارد 
تومان اعلام شده که نسبت به خرداد سال گذشته، 104۸ هزار میلیارد تومان یا 
3۹.4 درصد افزایش را نشــان مي دهد؛ یعني در هر ماه حدود ۹0 هزار میلیارد 
تومان به نقدینگي کشــور افزوده شده اســت. بانك مرکزي در توضیح دلایل 
افزایش نقدینگي در بهار سال جاري نوشته است که »مهم ترین عامل رشد پایه 
پولي در پایان خردادماه 1400، خالص مطالبات بانك مرکزي از بخش دولتي 
است که با ۶3.3 هزار میلیارد تومان افزایش نســبت به پایان سال 13۹۹ )در 
نتیجه استفاده از تنخواه گردان براي خزانه و سازمان هدفمندسازي یارانه ها و 
کاهش سپرده هاي دولت نزد بانك مرکزي(، سهمي فزاینده معادل 13.۸ واحد 
درصد در رشد پایه پولي داشته است. دلیل اصلي افزایش مطالبات بانك مرکزي 
از بخش دولتي در دوره مذکور، استفاده دولت از وجوه تنخواه گردان )جمعا به 

میزان ۵۵.۵ هزار میلیارد تومان( است.«
 

مردم سپرده هاي مدت دار افتتاح نمي کنند
در بخش دیگري از آمار بانك مرکزي به پول و شبه پول به عنوان اجزاي نقدینگي 
نیز پرداخته شده است. در یك سال منتهي به خرداد 1400 سپرده هاي مدت دار 
یك ســاله و ســه ســاله با کاهش 10 و ۶0 درصدي همراه بوده در حالي که 
سپرده هاي کوتاه مدت و قرض الحسنه افزایشي حدود 4۲ و 4۹ درصدي در این 
مدت داشته است. این امر نیز نشان مي دهد که افراد از سقوط ارزش پول خود 
نگران هستند و ترجیح مي دهند آن را به شکلي نگه دارند که در کمترین زمان به 

کالایي بادوام تبدیل شود. 

ارقام هشدارآمیز
 از پول سرگردان

آخرین گزارش بانک مرکزي نشان مي دهد؛

 نوسان: سید احمد مقدســي، رییس هیات مدیره 
انجمن صنفي گاوداران با اشاره به تاخیر در بارگیري 
نهاده هاي دامي از بنادر گفــت: واحدهاي دام پرواري 
نهاده دولتي نمي گیرند و ناچارند نهاده مورد نیازشان 
را از بــازار آزاد تامین کنند. وي با اشــاره به تاخیر در 
بارگیري نهاده هاي دامــي از بنادر گفــت: ما حدود 
یك ماه قبل نهاده خریداري کرده ایم اما هنوز به دست مان نرسیده و شرکت هاي 
واردکننده مي گویند که مشــکل حمل و نقــل وجود دارد. ایــن فعال بخش 
خصوصي درباره مشکلات تامین نهاده دولتي براي واحدهاي دامداري سنتي 
و پرواربندي ها افزود: این مساله به ویژه در خصوص پرواربندي ها وجود دارد و 
متاســفانه مي توان گفت که این واحدها تقریبا نهاده اي به نرخ مصوب دریافت 
نمي کنند و باید همه نهاده مورد نیازشان را از بازار آزاد تامین کنند ضمن اینکه 
میزان دریافت نهاده دولتي توسط واحدهاي ســنتي نیز بسیار محدود است.

 نوسان:  علیرضا شــریعت، دبیــر کل فدراسیون  
صنعت آب گفت: متاســفانه مصــرف بي رویه آب 
مخصوصا در بخش کشــاورزي به میزان ۹0 درصد 
آب تجدیدپذیر و برداشــت بیــش از 110 میلیارد 
متر مکعب از مخازن آب زیرزمیني با حفر چاه هاي 
غیرمجاز و کاهــش بارندگي ها، بحــران آب را جلو 
انداخت و در حال حاضر کشور با ورشکســتگي آب مواجه شده است. وي با 
اشاره به موضوع چالش آب در کشور اظهار داشت: کشور ما با بارندگي سالانه 
۲۵0 میلي متر که معادل یك سوم بارش جهاني با پراکندگي زماني و مکاني، 
در کمربند خشك و نیمه خشك واقع شده است و به صورت ذاتي کم آب است 
و نیاکان ما بر اساس همین شرایط و تجارب حاصله خود را سازگار کرده بودند. 
ولي متاسفانه اقدامات اشتباه توســعه اي موجبات بروز بحران آب و محیط 

زیست در کشور شده است.

 نوســان: علي جدي، عضو کمیســیون صنایع 
و معــادن مجلــس، اظهار داشــت: در جلســات 
قبلــي اصلاحیه مــاده 4 طــرح انجــام و با بحث 
واردات خودرو به صورت مشــروط موافقت شــد.
جدي گفت: همچنین عرضه خودرو در بورس هنوز 
نهایي نشده و وزارت صمت هم مخالف این موضوع 
است؛ از این رو ما به دنبال قانوني کردن این موضوع هستیم تا عملا جلوي دور 
زدن قانون توسط وزارتخانه ها و نهادها گرفته شود و خودرو در بورس عرضه 
شــود. او تاکید کرد: عرضه خودرو در بورس جلوي رانت ها را خواهد گرفت. 
صنعت خودروي ایران انحصاري است و وضعیتي دارد که هم مصرف کننده و 
هم تولیدکننده از آن ناراضي هستند. با عرضه در بورس مي توان فرآیند تولید 
و عرضه را شفاف کرد. همچنین قیمت واقعي مي شود و هم فاصله قیمت بازار 

و خودروساز از بین مي رود.

  نوسان: پیکان کلانتــري، رییس اتحادیه کشوري 
گازهاي طبي و صنعتي اظهار کــرد: در حال حاضر 
در پیك مصرف قرار داریم. در مورد واردات اکسیژن 
تاکنون صحبتي نشده، اما از ســال گذشته سازمان 
ملي کرونا، صادرات اکسیژن مایع که بیشتر به عراق 
و افغانستان انجام مي شد را ممنوع کرد. البته اگر دچار 
مشکلات جدي شویم احتمالا موضوع واردات مطرح مي شود.  رییس اتحادیه 
کشوري گازهاي طبي و صنعتي همچنین با بیان اینکه نمي توان میزان دقیق 
کمبود اکسیژن را محاسبه کرد، گفت: مصرف اکسیژن را نیز نمي توان برآورد 
کرد و قابل پیش بیني هم نیست، چراکه به طور ناگهاني افزایش پیدا مي کند. 
اما مي توان گفت مصرف بیمارستان را در پیك پنجم تقریبا سه تا چهار برابر 
شده است و بیمارســتان هایي که در ۲4 ساعت یك بار، بار کپسول اکسیژن 

دریافت مي کردند، حالا حداقل سه بار همان میزان بار مي برند. 

تاخیر  یك ماهه  در  بارگیري نهاده هاي  داميتقاضا براي کپسول اکسیژن  ۳ برابر  شددولت رفت، صنعت خودرو سامان  نگرفتورشکستگي آبي  میراثي براي نسل آینده
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اگر محصول شما "روایت" ندارد، کسب و کار شما محکوم به شکست است

داستان از کودکی همراه ما بوده است. جک و لوبیای سحر آمیز یا بازی تخت و تاج هر دو در گذر 
زمان ذهن ما را درگیر خودشان کردند. پس اگر انسان ها شیفته داستان هستند، چرا در تولید محتوا 
و برندینگ از آن استفاده نکنیم؟ واقعیت این است که داستان سرایی برند و داستان سرایی در تولید 
محتوا، عاملی جذاب برای جلب توجه است. برای همه ما پیش آمده که مصاحبه شغلی داشته باشیم، محصول/خدمتی 
را بخواهیم به مشتری ارائه کنیم و یا طرحی را به شخصی مثل سرمایه گذار یا هیات مدیره ارائه کنیم تا موافقت را جلب 

کنیم. یکی از ابزارهایی که ارائه شما را جذاب می کند، داستان سرایی است. 
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چگونه داستان محصول خود را برای مخاطب بازگو کنیم؛
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مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام 
شــرکت فولادمبارکه برگزار شد. حمیدرضا 
عظیمیان، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
در ابتــدای این مجمع ضمــن خیرمقدم به 
سهامداران، نماینده بازرس قانونی و حسابرس 
مستقل شرکت و نماینده سازمان بورس اوراق 
بهادار اظهار کرد: خداوند منان را شاکریم که 
بار دیگر و در ســایه لطف بی دریغش، توفیق 
خدمت گذاری را به ما عطــا کرد تا تمام توان 
خود را در طبق اخلاص گذاشته و در راستای 
توســعه صنعت و معدن بــه منظور تحقق 
شــکوفایی اقتصاد ایران عزیزمان، با اتکاء به 
حمایت های شما سهام داران گام های بزرگی 
را برداریم. وی افزود: در ســال گذشته به رغم 
تحریم های ظالمانه استکبار جهانی از یك سو 
و تغییرات چشم گیر نرخ ارز و محدودیت های 
ناشی از بیماری کرونا از سویی دیگر، توانستیم 
با به کار بســتن تدابیر مدیریتــی، نه تنها از 
زیان های ناشی از نوســانات مقطعی احتراز 
کنیم، بلکه توسعه های فیزیکی گروه فولاد 
مبارکــه را مطابق برنامه های تعیین شــده 
پیاده ســازی کنیم و نتایج این اقدامات تنها 
بخشی از تلاش های مجموعه فولاد مبارکه را 

به تصویر می کشد.

صدرنشینی فولاد مبارکه 
در تولید فولاد کشور

عظیمیان با اشاره به عملکرد تولید این شرکت 
تصریح کرد: شــرکت فولاد مبارکه با تولید 
بیش از ۸ میلیون و 3۲3 هزار تن فولاد خام در 
سال ۹۹ موفق به کسب سهم 37.۲ درصدی 
از بازار فولاد کشور شد. گروه فولاد مبارکه هم 
با تولید بیش از ۹ میلیون و ۸4۵ هزار تن فولاد 

خام بیش از 43.۵ درصد از فولاد کشور را در 
دست دارد. وی با اشاره به ثبت 74 رکورد در 
سال ۹۹ و در تمام نواحی شرکت فولاد مبارکه 
گفت: مقدار تولید تختال در سال ۹۹ نسبت به 
مدت مشابه سال قبل یك درصد افزایش یافته 
و در سال گذشته محصولات سرد ۵ هزار تن 
افزایش تولید نسبت به سال ۹۸ داشته است. 
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه با اشاره به 
رکورد تولید سالیانه در خطوط اصلی در سال 
۹۹ گفت: در سال جهش تولید، در این شرکت 
با همراهی و همکاری تمامی کارکنان شرکت 
توانستیم به رکوردهای جدیدی دست یابیم 
به طوری که رکورد  7 میلیــون و 3 هزار تن 
تختال ، یك میلیون و 3۹4 هزار تن در خط 
تاندم میل و در تولید آهن اســفنجی سبا به 
میزان یــك میلیون و 3۸3 هــزار تن رکورد 
جدید ثبت شده است. علاوه بر این در تولید 
تختال محیط گاز ترش به عدد ۲7۵ هزار تن 
با رشد ۵4 درصدی رسیدیم و در تولید تختال 
محیط گاز شــیرین، 303 هزار تن با رشــد 
13۹ درصدی را شاهد بودیم. وی به عملکرد 
فروش پرداخت و توضیح داد: فروش مقداری 
محصولات در سال گذشــته در محصولات 
گرم یك درصد افزایش یافت و در محصولات 
سرد ۲ درصد و در محصولات پوشش دار 1۹ 
درصد بوده که در نهایت توانســتیم به عدد 
فروش 7 میلیــون و 7۲1 هزارتن با رشــد ۲ 

درصد نسبت به مدت مشابه قبل برسیم.

تکمیل سبد 
محصولات کیفی

عظیمیان به عملکرد طرح های توســعه ای، 
زیرساختی و سرمایه ای شرکت فولاد مبارکه 

هم اشــاره کرد و افزود: آغاز عملیات اجرایی 
پروژه ســردار شهید حاج قاســم سلیمانی، 
احداث خط نــورد گرم ۲ به منظور کســب 
ســودآوری پایــدار از طریق تکمیل ســبد 
محصولات کیفی؛ طرح احــداث یك واحد 
تولید آهن اســفنجی و افزایش ظرفیت زیر 
سقف فولادسازی در شرکت فولاد هرمزگان، 
اجرای طرح توسعه سنگان، پروژه فولادسازی 
و ریخته گری تختال شرکت فولاد سفیددشت 
چهارمحال و بختیاری ، مشــارکت شرکت 
فولاد مبارکه در پروژه شیرین سازی آب خلیج 
فارس و انتقال آن بــه اصفهان از جمله طرح 
های توسعه ای است که در گروه فولادمبارکه 
برنامه ریزی شده است. وی با تاکید بر ضرورت 
اجرای پروژه شیرین سازی و انتقال آب خلیج 
فارس به اصفهان گفت: پروژه مذکور با تاسیس 
و سهامداری شرکت فولادمبارکه در شرکت 
تامین آب اصفهان صفه آغاز شــده است؛ در 
سال ۹۹ شرکت فولاد مبارکه ضمن تقویت 
جایگاه ســهامداری خود در آن شرکت، عزم 
جدی خود را برای تحقق بخشــیدن به این 
پروژه مهم و اســتراتژیك منطقــه ای و ملی 
جزم کرده و امید است تا در سال 1400 ضمن 
تامین نیاز آن شرکت در خصوص تامین ورق 
مورد نیاز نقش به ســزایی در اجرای آن پروژه 
ایفا نماید که برآورد هزینــه ای این طرح نیز 
4۵ هزار میلیارد تومان اســت. وی بیان کرد:  
مطالعــات و ارزیابی های اولیــه در خصوص 
احداث پروژه احداث واحد اسیدشویی و نورد 
سرد در شــرکت فولاد امیرکبیر کاشان،  به 
ظرفیت ۵00 هزار تن در ســال انجام شده و 
براســاس برنامه ریزی صورت گرفته در سال 
جاری عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد. وی 

با تاکید بر ضرورت تامین برق پایدار برای صنایع 
گفت: با اعمال محدودیت های تخصیص برق 
به صنایع،بخش عمده شــرکت های فولادی 
متضرر شــدند. از این رو بــه منظور کاهش 
ضررهای احتمالی، برنامه ریزی برای احداث 
نیروگاه سیکل ترکیبی به ظرفیت 1.۵ مگاوات 
در حال انجام است. مدیرعامل فولادمبارکه به  
طرح تحول دیجیتال این شرکت در راستای 
چشــم انداز خود، الگوی ملی بنــگاه داری ، 
طرح ره نگاشت تحول دیجیتال فولادمبارکه 
اشــاره کرد و گفت: جایگاه برتــر در صنعت 
فولادمنطقه و ســازمانی جهان تراز" با چشم 
انداز"فولادمبارکه هوشمند درکلاس جهانی" 
و شعار فولاد فردا هوشــمند از سنگ تا رنگ 
راتدوین کرده است که امیدواریم تا سال 1404 

به بهره برداری برسد.

پیشتازی بازدهی سهام فولاد مبارکه 
وی در پایــان خاطرنشــان کرد: شــرکت 
فولادمبارکه در حال حاضر رتبه نخست بین 
شرکت های بورسی به لحاظ ارزش بازار دارد 
و بازدهی سرمایه گذاری در سهام این شرکت 
توانسته اختلاف معنا داری با دیگر بازارهای 
موجود داشته باشد به طوری که این بازدهی 
در بازارهای ســکه و ارز از ابتدای ســال ۹۹ 
تاکنون به ترتیب ۸۸ و 7۲ درصد بوده است، 
در حالی که بازدهی ســهام شــرکت فولاد 
مبارکه به رشد قابل توجه ۲۵3 درصد رسیده 
است. عظیمیان دامنه ســودآوری شرکت را 
مناسب اعلام کرد و گفت: با تمام محدودیت 
هایی که در ســال ۹۹ با آن دست و پنجه نرم 
کردیم توانســتیم در شــرکت اصلی به رقم 
3۵ هزار و ۵00 میلیارد تومان سود عملیاتی 
و 3۸ هزار و ۲00 میلیارد تومان سود خالص 
دست پیدا کنیم که بالغ بر 1۵۹ درصد رشد را 
شاهد بوده ایم. امیر خرمی شاد رئیس مجمع 
نیز در ادامه ضمن قدردانی از عملکرد شرکت 
فولاد مبارکه در سال مالی 13۹۹ اظهار کرد: 
سال 13۹۹ برای شرکت فولاد مبارکه، سال 
رکوردزنــی در تولید بــود و این مهم محقّق 
نمی شود مگر با کار گروهی و کار جمعی که 
تلاش گران این شــرکت دست به دست هم 
دادند تا توانستند این حماسه بزرگ را خلق 
کنند. وی افزود: امیدوارم شرکت فولاد مبارکه 
در ســال 1400 نیز همچون سال 13۹۹، در 
تولید و فروش محصولات رکوردهای جدیدی 
را به ثبت برساند تا شاهد شکوفایی بیشتر این 

شرکت باشیم.

تصویب عملکرد 
با کسب اکثریت آرا

در پایــان این مجمــع بــا رأی حداکثری 
ســهام داران، صورت هــای مالی شــرکت 
فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین شــرکت 
بورسی کشور از نظر ارزش بازار تصویب شد 
و تخصیص 400 ریال سود به ازای هر سهم 
شــرکت فولاد مبارکه مورد موافقت مجمع 

عمومی عادی سالیانه قرار گرفت.

 گزارش

 گزارش

 نوســان:حمیدرضا عظیمیان در 
آیین افتتاح پروژه اســتراتژیک 
گوره به جاسک با تأکید بر ضرورت 
اعتماد بــه توان داخلــی گفت: 
طرف های خارجی به دلیل تحریم ها، 
از تحویل ورق های موردنیاز شرکت 
نفت برای اجرای پروژه انتقال نفت 
گوره به جاسک خودداری کردند؛ 
اما شــرکت فولاد مبارکه اسلب 
مخصوص انتقال گازترش را از سال 
9۸ تولید کــرده و هم اکنون نیز با 
افتخار می توانــد صادرکننده این 
محصول باشد تا بار دیگر بی اثر بودن 
تحریم ها را که نتیجه خودکفایی و 

استقلال کشور است نشان دهد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه افزود:  
با  اولین مراجعه  همکاران شرکت نفت 
به شرکت فولاد مبارکه، ایده و مسئله 
اولیه مطرح گردید. پس از آن جلساتی 
در سطوح مختلف تشکیل شد و بعد از 
ایجاد اراده جمعی و قطعی برای تولید 
تختال موردنیاز این پــروژه در فولاد 
مبارکه، برای اولین بــار و با همکاری 
گروهی از کارشناسان فولاد مبارکه و 
وزارت نفت، اسلب گازترش در سال ۹۸ 

در شرکت فولاد مبارکه تولید شد.
بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت نیز در آیین 
بهره برداری از خــط لوله و پایانه نفتی 
انتقال نفت خام گوره به جاسك اظهار 
کرد: فرایند ساخت و تأمین تجهیزات 
این پروژه مهم ملی از ســال ۹7 آغاز 
و عملیات لوله گــذاری آن در تیرماه 
سال ۹۹ با دســتور رئیس جمهوری 
شــروع شــد. این خط لوله با قطر 4۲  
اینچ )10۶( و طــول 1000 کیلومتر 
اجرا شــده که نفت خام ســنگین و 
نیمه سنگین ایران را  از منطقه گوره در 
استان بوشهر به بندر جاسك در استان 
هرمزگان منتقل می کنــد. امیدواریم 
این طــرح به عنــوان مهم ترین طرح 
پایه ای، زمینه ساز توســعه اقتصادی 
منطقه مکران باشــد و پس از سال ها، 
این کار روند توســعه این مــکان را به 
جریان اندازد. وزیر نفت گفت: در همه 
بخش های این خط لوله و همین طور 
همه تأسیسات مرتبط، تمامی الزامات 
و اســتانداردهای ملــی و بین المللی 
ازجمله استاندارد IPS و API رعایت 

شده است.
زنگنــه گفــت: در آغاز این پــروژه، 
قراردادهایی بــرای تأمین 400 هزار 
تــن ورق »نیز« مقاوم بــه نفت ترش 
و تأمیــن پمپ هــای ۶ مگاواتــی  با 
شــرکت های خارجی منعقد شد که 
به دلیل تحریم ها، تأمین اقلام  بسیار 

سخت بود. 
وی اضافه کرد: به همیــن دلیل یك 
کار مشــترک یك ســاله بین شرکت 
ملی نفت ایران، شرکت فولاد مبارکه 
و شرکت فولاد اکســین تعریف شد تا 
بتوانند به استاندارد تولید تختال توسط 
فولاد مبارکه و اســتاندارد تولید ورق 
توسط فولاد اکسین دست یابند. وزیر 
نفت خاطرنشان کرد: بخش اصلی ورق 
موردنیاز این طرح که یك ورق مقاوم 
به نفت و گازترش است، برای اولین بار 
در ایران ساخته و تأمین شد. همچنین 
پمپ های ۶ مگاواتــی نیز به ۵0 پمپ 
۲.۵ مگاواتی تبدیل و  در ایران ساخته 
شــد. در نتیجه،  طرح عظیم خط لوله 
انتقال نفت خــام  گوره به جاســك 
جلوه ای از درهم شکستن تحریم ها و 

تکیه بر توان داخلی است.

industry

کارشناس تعمیرات مکانیك جرثقیل ها و ترانســفرکارهای فولادسازی فولاد مبارکه از 
تعویض ۲3 شاخه ریل 1۲ متری A1۲0 خط LFT در این شرکت توسط واحد تعمیرات 
و راهبری جرثقیل ها و ترانسفرکارهای فولادسازی خبر داد.مصطفی صادق زاده با بیان این 
مطلب گفت: از نکات حائز اهمیت در راستای تولید حداکثری و قرارگیری در تراز سازمانی 
پیشرو، نگهداری و تعمیرات تجهیزات به موقع و دقیق اســت و تیم تعمیرات و راهبری 

جرثقیل های سقفی فولادسازی نیز از این قانون مستثنا نیست.

تعويض 270 متر ريل جرثقیل های سقفی فولادمباركه
مدیر عامل فولاد مبارکه روز خبرنگار را فعالان حوزه رسانه تبریك گفت. در بخشی از پیام 
حمیدرضا عظیمیان آمده است: فولاد مبارکه همیشه به داشتن یاورانی که دلسوزانه برای 
این مجموعه قلم زده اند، افتخار می کند. دوستانی که هم نقاط ضعف را به ما نشان داده اند 
و هم در بازنمایی نقاط قوت یاریگرمان بودنــد. وی اضافه کرد: اگر همراهی خبرنگاران و 
رسانه ها نبود، مســلما اتفاقات بزرگ و غرورآفرین، انعکاسی درست و شایسته نداشت و  

بدون آبیاری و مراقبت شما عزیزان بی تردید پژمرده می شد.

بدون رسانه ها، اتفاقات بزرگ انعكاسی درستی نداشت

توانمندی برای صادرات 
اسلب گازترش سود ۴۰۰ ریالی به ازای هر سهم فولاد

 نوسان: مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه، روز خبرنگار را به تمام 
فعالان این عرصه تبریک گفت. 

هادی نباتی نژاد در پیامی که به این مناسبت منتشر شد تاکید کرد:  رسانه های جمعی 
و ابزارهای ارتباطی همچون شــبکه های اجتماعی، بزرگ ترین بستر ارتباطی بین 
فردی و انسانی به شمار می آیند که ضمن تسهیل گری در ارتباطات، فرصت مغتنم و 
مناسبی برای اطلاع رسانی، شفاف سازی، بیان حقایق و واقعیات و تأثیرگذاری بر رفتار، 
منش و جهت دهی به افکار عمومی هستند و در این میان نویسندگان و تولیدکنندگان 
محتوا به عنوان تأثیرگذاران و تأمین کنندگان اصلی جریان اطلاعات، نقش کارساز و 

تعیین کننده ای بر عهده دارند.
نباتی نژاد اضافه کرد: پاسداشت حرمت قلم، اهتمام به حقوق فردی و اجتماعی افراد، 
رعایت حریم خصوصی افراد، بیان صادقانه، بدون پیش داوری و جانب داری از فکر و 
جریان خاص، شرافتمندی و رعایت اصل انصاف در نشر و انعکاس اخبار و ارائه تصویر 
صحیح و واقع بینانه و تزریق روحیه خدمت، تقویــت اعتمادبه نفس، ترویج روحیه 
خودباوری، امیدآفرینی و نشاط در جامعه است که خبرنگاران را روایتگران و یکی از 
مهم ترین حمایت گران پیشرفت همه جانبه در کشور می سازد. وی تصریح کرد: آنچه 
مسلم است این است که بخشی از مسئولیت اطلاع رسانی و ارتباط با افکار عمومی، 
نشر و اطلاع رسانی خدمات، فعالیت ها، تلاش ها و برنامه های شرکت فولاد مبارکه بر 
عهده خبرنگاران است و از همین رو، شرکت فولاد مبارکه ضمن قدردانی از تلاش های 
خبرنگاران معزز، همراهی با رسانه های گروهی در انجام وظیفه و رسالت حقیقی و 
پیامبرگونه انتقال حقایق و پیام و واقعیات به افکار عمومی را مسئولیت اجتماعی خود 
می داند و تلاش می کند ضمن برقراری تعامل ســازنده و مداوم با اصحاب فرهنگ و 

رسانه، به رسالت های اجتماعی خود در راستای منافع ملی و سازمانی اهتمام ورزد.

انتقال حقایق و اطلاع رسانی شفاف
مرهون تلاش های متعهدانه خبرنگاران

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه عنوان کرد:

مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام شرکت فولاد مبارکه برگزار شد؛

فولادمبارکه در حال حاضر رتبه نخست بین شرکت های بورسی به لحاظ ارزش بازار دارد

 نوسان: در ســال »تولیــد، پشتیبانی و 
مانع زدایی ها« و با همت و تلاش کارکنان 
فولاد مبارکه رکورد بارگیری و حمل ریلی 
تختال صادراتی به میــزان ۶7۹40 تن در 

تیرماه 1400 به ثبت رسید.
رئیس راه آهن شــرکت فــولاد مبارکه با 
اعلام این خبر گفــت: یکی از فعالیت های 
مهمی که در حــوزه راه آهن فولاد مبارکه 
انجام می شود حمل محصولات صادراتی 
از مبدأ فولاد مبارکه به مقصد مشــتریان 
است. میرسول میراســدی افزود: در قالب 

برنامــه صادراتی برای حمــل تختال در 
تیرماه، برنامه ریزی بــرای تأمین واگن و 
هماهنگی های لازم بــا راه آهن جمهوری 
اســلامی ایران انجــام شــد و از دو مدل 
واگن اســتفاده کردیم: یکــی واگن های 
لبه کوتاه که مخصوص حمل محصولات 
و واگن های لبه بلنــد که مخصوص حمل 
مواد اولیه هستند. وی ادامه داد: در نتیجه 
در تیرماه موفق به ثبت رکورد بارگیری و 
حمل ریلی تختال به میــزان ۶7۹40 تن 
تختال برای صادرات به مقصد مشــتریان 

شدیم. شایان ذکر اســت رکورد قبلی در 
اردیبهشت ماه و به میزان ۵۸774 تن بوده 

است. 
رئیس راه آهن فولاد مبارکه خاطرنشــان 
کرد: مزایای حمل ریلی نســبت به حمل 
جاده ای حمل ایمن و ارزان تر کالا اســت 
که تلاش می شــود بخش زیــادی از این 
حمل را به صورت ریلی انجام داده تا هزینه 
تمام شــده برای ارســال کالا کمتر باشد. 
وی همکاری فزاینــده راه آهن جمهوری 
اســلامی، تأمین واگن های خالی توسط 

شــرکت های حمل ریلــی، اســتفاده از 
واگن هــای لبه بلند یکی از شــرکت های 
حمل ریلــی، افزایش فعالیــت و عملکرد 
پیمانکار تخلیه واگن و همکاری همکاران 
واحد فولادسازی فولاد مبارکه را ازجمله 
عوامل موفقیت و دست یابی به این رکورد 

عنوان کرد. 
میراسدی تصریح کرد: باید تلاش کنیم در 
آینده با توسعه زیرســاخت های ریلی این 
عدد را به عددهای بالاتــری ارتقا دهیم تا 
منافع حاصل از آن به فولاد مبارکه برگردد.

با تلاش کارکنان فولاد مبارکه محقق شد:

ثبت رکورد بارگیری و حمل ریلی تختال صادراتی در تیرماه ۱۴۰۰

مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام شرکت فولاد مبارکه برای سال منتهی به 3۰ اسفندماه 99 
به صورت حضوری و آنلاین با حضور ۶۷.۷ درصد از سهام داران برگزار و با رأی حداکثری سهام داران، 
صورت های مالی این شرکت به عنوان بزرگترین شرکت بورسی کشور از نظر ارزش بازار تصویب شد و تخصیص ۴۰۰ 

ریال سود به ازای هر سهم شرکت فولاد مبارکه مورد موافقت مجمع عمومی عادی سالیانه آن قرار گرفت.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت

 نوســان: در شــرایطی که وقوع بحران همه گیری کرونا، بقای 
شرکت های تولیدی و به خصوص بخش صنعت را در مقیاس جهانی 
تهدید می کرد و نتایج ویرانگر اجتماعی و اقتصادی را برای بخش 
تولید در پی داشت، شرکت فولاد مبارکه با اقدامات مؤثر خود نه تنها 
در مهار این ویروس موفق عمل کرد، بلکه با افزایش تولید نشان داد 

که به عنوان شرکتی سرآمد در کشور و جهان مطرح است.
مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیســت فولاد مبارکه با اعلام این مطلب افزود: در 
شرکت فولاد مبارکه با حمایت های مدیریت عالی شرکت، معاونین، مدیران و تلاش 
تمامی کارکنان شرکت، توانستیم در سال ۹۹ با لبیك به فرمان مقام معظم رهبری، 

با جهش تولید، گام بزرگی در صنعت فولاد برداریم.
حسین مدرســی فر تصریح کرد: افتخار ما در شــرکت فولاد مبارکه این است که 
علی رغم تعطیلی بسیاری از شرکت ها در پیك اول کرونا، ما توانستیم با مدیریت 
هم زمان تولید و پیشگیری از شــیوع بیماری کرونا علاوه بر دست یابی به افزایش 
تولید، از همه گیری این بیماری در شرکت جلوگیری به عمل آوریم، به طوری که 
تاکنون این بیماری نتوانسته خدشه ای  به تولید این واحد صنعتی وارد نماید. وی 
افزود: فولاد مبارکه ثابت کرد در روزهای سخت شیوع کرونا که می توان گفت یك 
جنگ بیولوژیکی است باافتخار حرکت کرد و دشمنان نظام را مأیوس ساخت. وی 
تأکید کرد: ما در فولاد مبارکه در شرایط تحریم ها یاد گرفتیم هر تهدیدی را به یك 
فرصت تبدیل کنیم و همین یادگیری باعث شد در پی انتشار این ویروس در چین 
در اواخر سال ۹۸ قبل از اینکه این بیماری به ایران بیاید، با انجمن جهانی فولاد یك 
ارتباط دوسویه برقرار سازیم. به همین منظور شروع به شناسایی این بیماری و علائم 
آن نمودیم و درنهایت در اواخر اسفند و اوایل فروردین ۹۹ با شروع موج اول با آمادگی 
کامل در مقابل این ویروس قرار گرفتیم و موفق شدیم از تعطیلی شرکت جلوگیری 
کنیم. همین تجربیات و برنامه های پیشگیرانه را در قالب یك طرح به انجمن جهانی 
فولاد ارائه کردیم که با استقبال زیادی در دنیا روبه رو شد و از تجربیات ما استفاده 
گردید.مدرسی فر افزود: در سال ۹۹ این ویروس را به عنوان یك ریسك شناسایی 
کردیم و در قالب مدیریت ریسك با آن برخورد نمودیم و بر اساس نتایج پیامد، شدت 
و احتمالات موجود، آن را آنالیز کردیم. وی به دیگر فعالیت های پیشگیرانه که دیگر 
واحدهای شرکت را درگیر کرده بود نیز اشاره کرد و افزود: افزایش ناوگان ترابری، 
تغییر در نحوه توزیع غذا، درخواست اقلام بهداشتی و... مواردی بود که واحدهای 
زیادی از شرکت برای انجام این خدمات، زمان و انرژی بیشتری از حد عادی صرف 
کردند تا بتوانیم بحران ها را مدیریت و با موفقیت پشت سر بگذاریم. مدیر ایمنی، 
بهداشت و محیط زیست فولاد مبارکه با بیان این که یکی از کارهای زیربنایی در 
مقابله با این ویروس پشتیبانی از تولید ماسك با همکاری دانشگاه صنعتی اصفهان 
بود، افزود: ایجاد ۲3 دستورالعمل مقابله با این ویروس در 3 روز، بازنگری تهویه ها 
و ایجاد سامانه خود اظهاری هفتگی که کارکنان در قالب مدیریت خوداظهاری آن 
را انجام می دهند نیز کمك شایانی در شناســایی و پیشگیری از این بیماری برای 

شرکت به همراه داشته است.
مدرسی فر، تدوین طرح دوســاله برای مقابله با این ویروس را از مهم ترین اقدامات 
شرکت برشمرد و گفت: آمار مبتلایان به این ویروس با اقدامات خوب فولاد مبارکه 
تاکنون به کمترین میزان بوده است که نشــان از پیش بینی های مؤثر و اقدامات 
ارزشمندی است که در طراحی اولیه به آن پرداخته شده است. وی با بیان این که 
یکی از دغدغه های این مدیریت تهیه واکسن کرونا بوده است، گفت: با پیگیری های 
زیادی که تاکنون صورت گرفته 3۵0 هزار دوز واکسن برای همکاران و خانواده های 
آنان و کل گروه فولاد مبارکه درخواست کرده ایم و بدین منظور جلسات زیادی با 

وزارت بهداشت برقرار شد.      

هر تهدیدی را به فرصت
 تبدیل کنیم

مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست فولاد مبارکه:



1443 محرم   1  /14۰۰ مرداد   19  /182 شماره  هفتم/  سال 

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

10  Aug    2021 No.182

info@eghtesadbazar. ir

محمود محمودزاده، معاون وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه افزایش قیمت واحدهاي 
طرح ملي مسکن طبیعي بود، گفت: قیمت گذاري مصالح ساختماني برعهده وزارت 
راه نیست. معاون وزیر راه و شهرسازي درخصوص افزایش قیمت سیمان و میلگرد و 
تاثیر آن بر قیمت تمام شده مسکن ملي، گفت: طبیعي است افزایش قیمت مصالح 
ساختماني روي قیمت تمام شده مسکن تاثیر دارد، اما در زمان حاضر برخي سازندگان 

ذخیره مناسبي از مصالح دارند.

نماینده فلاورجان در مجلس شوراي اسلامي از سرمایه گذاري 41۹ میلیارد توماني شرکت 
ذوب آهن اصفهان براي احداث و جمع آوري شبکه فاضلاب ایمانشهر و ۲۵ روستاي شهرستان 
فلاورجان خبر داد. سید ناصر موسوي لارگاني با بیان اینکه یکي از مصوبات شوراي عالي آب 
مبني بر استفاده از پساب در صنایع است، افزود: ذوب  آهن اصفهان به منظور حفظ و احیاي 
زاینده رود، حفاظت از محیط زیست و تامین آب پایدار براي صنعت اقدام به سرمایه گذاري جهت 
جمع آوري، تصفیه و انتقال پساب روستاهاي شهرستان فلاورجان به این شرکت کرده است.

سرمايه گذاري ذوب آهن در فاضلاب روستاييافزايش قیمت واحدهاي مسكن ملي طبیعي بود
 گزارش

 نوسان :معاون بهره برداری شرکت ذوب  آهن اصفهان با بیان 
اینکه تداوم بحران آب و بــرق در درازمدت موجب محدودیت 
های مختلفی در تولید محصولات این شرکت خواهد شد، گفت: 
ذوب آهن با توجه به برخی تعهدات خود در بورس، محصولات 
خود را پیش فروش می کند، امــا وقتی محصول به بازار تزریق 
نشود شــاهد رقابت های کاذب در بازار می شویم که در نهایت 

ضرر آن به جیب مشتری و مصرف کننده می رود.
مهرداد تولائیان در گفت وگو با ایسنا، با اشــاره به تداوم بحران آب و برق و 
تاثیر آن بر تولیدات ذوب آهن، اظهار کرد: بحــران آب و برق به طور صد در 
صد بر روند تولیــد ذوب آهن ضرر می زند و موجــب تاخیر در تعهدات این 
شرکت می شود، هر چند در تعامل با مشتریان ســعی شده تا نیاز آنها را به 
خصوص در تولید ریل با توجه به اینکه پروژه ای ملی اســت، تامین کنیم.

 وی با بیان اینکه بحران آب برق کار عملیاتی ذوب آهن را با مشــکل مواجه 
کرده است، گفت: از ســوی دیگر تداوم این شــرایط در درازمدت موجب 

محدودیت های مختلفی در تولید محصولات این شرکت خواهد شد.

پیش فروش محصولات
در بورس کالا

معاون بهره برداری شرکت ذوب  آهن اصفهان با اشاره به اینکه در حال حاضر 
در شبانه روز از مجموعه چهار واحد نورد، تقریبا سه واحد نورد ذوب آهن به 
طور کامل متوقف است، افزود: به دلیل محدودیت برق همچنین یك کارگاه 
دیگر که تولید ریل دارد نه به طور کامل، بلکه با محدودیت فعالیت می کند 

که البته تمام این موارد بر شرایط بازار اثرگذار است. 
وی گفت: با کمبود آب و برق و به دنبال آن بحران تولیدات در ذوب آهن به 
عنوان تولیدکننده ۵0 درصد تیرآهن کشــور، این محصول وارد بازار نمی 

شود و یا اختلال در تولید، بر قیمت میلگرد اثر می گذارد. 
تولائیان درباره تاثیر بحران آب و برق در کشور و تاثیر آن بر قیمت تولیدات 
بازار، گفت: همواره ذوب آهــن با توجه به برخی تعهــدات خود در بورس، 
محصولات خود را پیش فروش می کند، همچنیــن وقتی محصول به بازار 
تزریق نشود شاهد رقابت های کاذب در بازار می شویم که در نهایت ضرر آن 

به جیب مشتری و مصرف کننده می رود. 
وی تاکید کرد: مجموعه ذوب آهن اصفهان از این شرایط گلایه مند است و 
متاسفانه توان مقابله با این دسته از تصمیمات از جمله محدودیت های آب 

و برق را ندارد.
معاون بهره برداری شرکت ذوب  آهن اصفهان با اشــاره به اینکه با توجه به 
صرفه جویی های مختلف مــی توانیم خط تولید خــود را با ظرفیت 4۵0 
لیتر ثانیه آب حفــظ کنیم، گفت: اما با توجه بــه محدودیت های برق، نیاز 
آبی برای حفظ تولید برق نیروگاه های خــود را داریم تا بتوانیم تولید خود 

را حفظ کنیم. 
وی با بیان اینکه اگر ذوب آهن آب داشــته باشــد، چهار نیــروگاه آن وارد 
مدار بوده و دیگر نیاز به برق شــبکه ندارد، گفت: طی مدتی که زاینده رود 
جریان داشت، ســه نیروگاه ذوب آهن وارد مدار بود و تنها به اندازه مصرف 
یك نیروگاه از شبکه سراسری، برق دریافت کردیم که با بسته شدن جریان 
رودخانه دومین نیروگاه این شرکت از مدار خارج شد که این نیاز ما به برق 

شبکه را بیشتر می کند.

تاثیر بی آبی بر تعهدات ذوب آهن
تولائیان با بیان اینکه ذوب آهن طی یك دهه گذشته از شبکه سراسری هیچ 
برقی دریافت نکرده است، گفت: متاســفانه محدودیت آبی موجب شده تا 
ذوب آهن در تامین برق خود دچار مشکل شود و اکنون امیدی به بهبود این 

شرایط وجود ندارد.
 وی درباره تاثیر بی آبی بر تعهــدات ذوب آهن به خصوص تعهدات خارجی 
و همچنین تامین ریل، گفت: ذوب آهن امروز بدهکاری و تعهدات خارجی 
ندارد، از ســوی دیگر با توجه به اینکه کارگاه نورد ذوب آهن در انتهای خط 
تولید قرار دارد به این دلیل اینکه در شرایط بحرانی تامین آب، ممکن است 
تمام کارگاه های خود را از مدار خارج کنیم، اما تاکنون کارگاه تولید ریل از 

مدار خارج نشده است.
معــاون بهره برداری شــرکت ذوب  آهن اصفهــان گفــت: در حال حاضر 
کارگاه تولیــد ریــل بــا 70 درصد تــوان تولید خــود در حــال فعالیت 
اســت و نیازهای بازار را تامیــن می کنیم، اما بــا تداوم این رونــد و ادامه 
بحــران آبی ممکن اســت شــاید نتوانیــم این شــرایط را ادامــه دهیم. 
وی درباره تاثیر کم  آبی بــر کوره های بلند ذوب آهن و احتمال آســیب و 
خســارت جبران ناپذیر در فعالیت کوره های بلند این شرکت، گفت: تقریبا 
در ماه گذشــته حدود ۵0 هزار تن تولید محصول خود را به دلیل بی آبی از 
دست دادیم و در همین ماه نیز نزدیك 30 هزار تن از برنامه مصوب خود که 
در آن شرایط بی آبی و بی برقی دیده نشــده بود، عقب مانده ایم. تولائیان 
درباره نگرانی ســهامداران ذوب آهن از کاهش تولید این شرکت به دنبال 
تداوم بحران آب و برق، گفت: در برنامه ای که در کدال اعلام کرده ایم، تقریبا 
در چهار ماه گذشته مطابق آن پیش رفته ایم، اما اگر این شرایط ادامه یابد، 
حفظ روند تولید شــرایط سختی به دنبال خواهد داشــت و برای حفظ آن 

ریسك های زیادی را متحمل شده ایم. 
وی تاکید کرد: در حال حاضر با وجود مشــکل در تولید ذوب آهن به دنبال 
بحران برق و آب، نه تنها از برنامه عقب نیســتیم، بلکه اندکی جلو هستیم و 

سهامداران فعلا نباید نگران باشند.

نبرد ذوب آهن 
با بی آبی

معاون بهره برداری ذوب  آهن عنوان کرد:

 نوسان:سخنگوی شرکت آب و 
فاضلاب استان اصفهان با اشاره به 
اینکه درحال حاضر شرایط تامین 
آب شرب اصفهان به حالت پایدار 
بینی  پیش  است، گفت:  درآمده 
می شــود حدود یک هفته تا ۱۰ 
روز آینده با افزایش دوباره دمای 
هوا، دوباره در تامین آب شــرب 
اندکی دچار مشکل شویم، البته به 
شرایط بحرانی هفته های گذشته 

نخواهیم رسید.
به گزارش نوسان، مهرداد خورسندی، 
در خصوص آخریــن وضعیت تامین 
آب شــرب اصفهان، اظهار کــرد: با 
کاهش جزئی دمای هوا شرایط تامین 
آب شــرب اصفهان اندکی نسبت به 
هفته گذشته و بعد از حادثه شکسته 
شــدن خط لوله اصلی انتقال آب در 
محدوده فلاورجان بــه صورت پایدار 
در آمده اســت. وی افزود: با پایداری 
شــرایط، تعداد تانکرهای آبرســانی 
سیار به مناطق مختلف بسیار اندک 
و به تعداد انگشتان دست شده است، 
البته پیش بینی می شود حدود یك 
هفته تا 10 روز آینده با افزایش دوباره 
دمای هوا، دوباره در تامین آب شرب 
اندکی دچار مشکل شــویم، البته به 
شــرایط بحرانی هفته های گذشته 

نخواهیم رسید.
ســخنگوی شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان اصفهــان دربــاره ضرورت 
مدیریت منابع آبی موجود در شرایط 
کنونی برای روزهای آینده اصفهان، 
گفت: باید توجه داشــت که کسری 
3۲00 تا 4300 لیتــر برثانیه کمبود 
آب در اصفهــان همچنــان به قوت 
خود باقی اســت و هنوز در بیشــتر 
مناطق اصفهان با افت فشار آب مواجه 
هستیم. وی گفت: در حال حاضر در 
بیشــتر مناطق شــهر اصفهان فشار 
آب در طبقات همکف برقرار اســت، 
با این وجود روز گذشــته در خیابان 
های مختلف از جملــه مهر، مهران و 
... تماس هایی مبنی بر افت فشار آب 
داشتیم، اما تا این لحظه تماسی مبنی 
بر قطعی آب نداشته ایم مگر به علت 

حادثه ای در شبکه.
ســخنگوی شــرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان،  با بیان اینکه شرایط 
بحرانــی تامین آب شــرب اصفهان 
همانند گذشته نیست، تاکید کرد: با 
کاهش جزئی دمای هوا اندکی ارتفاع 
ذخایر و منابع آب اصفهان بیشتر شده 
است، از سوی دیگر چاه ها همچنان 
در مدار هستند. وی با تاکید بر اینکه 
امروز حفظ کیفیت آب شــرب خط 
قرمز شرکت آبفا است، گفت: شرکت 
آبفا روزانه کیفیت آب را بررســی می 
کند و از ســوی دیگر مرکز بهداشت 
نیز نمونه گیری های مشــخص خود 
را دارد، بنابراین خیــال اصفهانی ها 
از ســلامت آب شــرب راحت باشد. 
ســخنگوی شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان اصفهان درباره ادعای برخی 
افراد مبنی بــر تغییر مزه آب، توضیح 
داد: ایــن عامل بــه دلیــل دوری و 
نزدیکی مشترکین از محل چاه است، 
اما باید توجه داشت که تغییر مزه آب 
دلیلی بر بهداشتی نبودن آن  نیست، 
امروز نه تنها آب اصفهان سالم است، 
بلکه این تغییر مزه آب تنها نشــان از 

تغییر ذائقه افراد است.

مهدی مداحیان، دبیر انجمن تولیدکنندگان 
شن و ماسه در استان اصفهان با ارائه گزارشی 
از عملکرد انجمن شن و ماسه اصفهان، گفت: 
طبق بررســی های صورت گرفته، شواهد و 
مستندات ارائه شده، قرار براین است تا محل 
های برداشت شن و ماسه توسط این انجمن، 
بازسازی و نهال کاری شود که در این جلسه 
منابع طبیعی و دیگر ســازمان های ذیربط 
موافقت خــود را اعــلام نمودند. همچنین 
مداحیــان از دو محدوده شــمال و جنوب 
جاده نایین نام برد که قرار است طبق تایید 
منابع طبیعی و محیط زیســت در اختیار 
انجمن شن و ماسه قرار گیرد و براین اساس، 
برنامه ریزی برای برداشت از معادن با هدف 
تامین نیاز داخل صورت گیــرد تا نیازی به 
خرید شن و ماسه و برداشت های غیرقانونی 
نباشد. دبیر انجمن شن و ماسه تاکید کرد: 
با پیگیری انجمن شــن و ماسه و مسئولان 
ذیربط، واحدهای غیرمجاز تعطیل می شوند 
و هرگونه برداشت غیرقانونی، تحت پیگرد 
قرار می گیرد. وی با نشان دادن تصاویری از 
مناطق برداشت غیرمجاز و بی رویه شن، از 
تبدیل شدن این مناطق به محل تخلیه نخاله 
ها، چهره نازیبا و آسیب های زیست محیطی 

اشاره کرد.

لزوم انضباط کاری در 
فعالان معادن شن و ماسه

ســید عبدالوهاب ســهل آبــادی، رئیس 
خانه صمت ایران و اســتان اصفهان  با ابراز 
خرســندی از حضورفرمانــدار اصفهــان، 
مدیرکل سازمان صمت اســتان، مدیران و 
مســئولان مربوطه در امور معادن، محیط 
زیست، جهاد کشــاورزی و منابع طبیعی، 

گفت: امــروز، گزارشــی از عملکرد انجمن 
شن و ماسه ارائه شد که حاصل آن، رضایت 
مسئولان بود. زیرا انجمن شــن و ماسه در 
جاهایی که برداشت های مجاز صورت گرفته، 
عملیات تسطیح، بازسازی و نهال کاری را به 
نحو مطلوب اجرا کرده و مورد تایید مسئولان 
ذیربط بوده است. سهل آبادی، ماحصل این 
نشســت را تحقق مصوبه ای عنوان کرد که 
طبق آن، انجمن شن و ماسه استان اصفهان، 
متولی زمین های مجاز برای برداشــت شن 
و ماســه می گردد. وی افزود: اکنون، منابع 
طبیعی، حق نظــارت و برداشــت مجاز در 
چارچوب قوانین را به انجمن تولید کنندگان 
شن و ماسه واگذار می کند و انجمن نیز پس 
از برداشت از معادن مجاز، نسبت به اصلاح و 
تســطیح زمین ها طبق نظر کارشناسان از 
ارگان های مســئول اقدام می کند. رئیس 
خانه صمت اســتان اصفهان با بیان آنکه در 
این زمینه سعی براین است تا تخلفی صورت 
نگیرد، از دعوت فعالان عرصه معدن بویژه شن 
و ماسه برای تحقق انضباط کاری و مقابله با 
برداشت ها، تصرفات غیرقانونی و عرضه شن و 
ماسه قاچاق خبر داد.  عبدالوهاب سهل آبادی 
به موضوع تفویض اختیار از ســوی سازمان 
صمت به خانه های صنعت، معدن و تجارت 
اشاره کرد و آن را حرکت ارزشمند و مثبتی 
توصیف کرد که موجب رضایت متقاضیان و 
تسهیل در روند صدور مجوزها و پروانه های 
تاسیس شده اســت. وی در ادامه افزود: در 
ارتباط با واگذاری صدور مجوز بهره برداری از 
معادن شن و ماسه  نیز تعاملاتی با ارگان های 
ذیربط داشــته ایم و امروز نیز موارد بصورت 
مصوبه ارائه می گردد. سهل آبادی گفت: در 
تلاشیم تا اختیاراتی نیز برای صدور مجوز و 

نظارت درمباحث  آجــر، خاک رس، معادن 
سنگهای تزیینی و فلزی به خانه های صمت 
داده شــود. ضمن آنکه، مجوز دیگری برای 

واحدهای جدید نمی دهیم. 

تاکید بر واگذاری امور 
به بخش خصوصی

در این جلسه، حســین سیستانی، فرماندار 
اصفهان با بیان آنکه حفظ محیط زیست و 
منابع ملی از دغدغه های  ما است و دولت ها 
در چند دهه اخیر بدلایل مختلف نتوانسته اند 
در این زمینه موفق باشند، برگزاری این جلسه 
و موضوع واگذاری و اصلاح مناطق برداشت 
شده به خانه صمت را مثبت ارزیابی کرد. وی 
با صحبت از برداشت های غیرمجاز و بی رویه 
شن و ماسه و آســیب های فراوان به اراضی 
ملی و منابع طبیعی، واگذاری این مسئولیت 
به یك تشکل شناســنامه دار)انجمن شن 
و ماسه اســتان( و نظارت آقای سهل آبادی 
بعنوان فردی دلسوز و متعهد را امری شایسته 
عنوان کرد و گفت: اقرار می کنم که ما آنچنان 
غرق در امور سازمانی خود شده ایم که صرفا 
باید برای هم افزایی در کنارهم تصمیم گیری 
کنیم. فرماندار اصفهان افزود: با این رویه که 
همه چیز در دست دولت باشد، راه به جایی 

نمی بریم.

تخلیه نخاله مغایر با 
اصول زیست محیطی

مهرداد مرادمنــد، رئیس ســازمان جهاد 
کشاورزی اســتان اصفهان با اشاره به تجربه 
خود دراین زمینه، گفت: برخوردهای متعدد 
با موارد خاکبــرداری غیرمجــاز، توقیف و 
دســتگیری کامیون های متخلف چندان 

نتیجه ای نداشته و عده ای از این راه پول های 
زیادی به جیب می زننــد. وی اقدام انجمن 
شن و ماسه برای نهال کاری را ستود و تبدیل 
این زمین ها به محل تخلیه نخاله را مغایر با 
اصول زیست محیطی و حفظ منابع طبیعی 

برشمرد. 
در این جلسه، محمدعلی کاظمی، مدیرکل 
منابع طبیعی استان اصفهان با اشاره به بروز 
و افزایش مشکلات در برداشت معادن، گفت: 
درآمدها از دلایل اصلی اســت. وی با انتقاد 
از سازمان صمت برای صدور مجوز معادن، 
اهلیت در ورود به بحث معادن را مطرح کرد 
و گفت: بدلیل برداشت های مجاز و غیرمجاز 
در دشت سجزی، مشکلات فراوان آلایندگی، 
تردد و مسلائل زیست محیطی تشدید شده 
اند. وی بازســازی معادن را از مــوارد مهم و 
مستلزم همکاری با سازمان صمت بیان کرد 
و افزود: معدن دار 1۲درصد در اکتشــاف و 
1۵درصد در بهره بــرداری باید بهره مالکانه 
را پرداخت نماید تا پروانه اش تمدید شــود. 
کاظمی افزود: اگر در برداشت از معادن، موارد 
اصلاحات را رعایت می کردیم، مشــکلات 
تشدید نمی شــد ضمن آنکه گاهی مجوز 
معدن را به فردی می دهیم، مبالغی به بهانه 
های مختلف از معادن دریافت می شود، در 
حالیکه مشخص نیست منافع آن متوجه چه 

کسی است. 

قوانین و مقررات 
اصلاح شوند

ایرج موفق، رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان اصفهان با تاکید بر اینکه مجوز 
معدن باید به افراد دارای صلاحیت داده شود، 
تشکیل تعاونی و ساماندهی کار معادن را اقدام 
ارزشمندی برای اصفهان نامید. موفق با اشاره 
به اینکه ایراداتی در قوانین و مقررات هست که 
باید اصلاح شود، گفت: بازسازی معادن باید در 
دستور کار قرار گیرد. هنمچنین، طرح های 
بیابان زدایی و نهال کاری توسط انجمن شن 
و ماسه می تواند به محدود شدن کانون های 

گردو خاک کمك نماید. 
در ادامه، حســین اکبری، معاون نظارت و 
پایش حفاظت محیط زیست استان اصفهان 
گفت: تا قبل از بررســی درخواست انجمن 
شن و ماسه برای واگذاری این مسئولیت، ما 
مخالف بودیم ولی بعد از تشریح موارد بویژه 
در زمینه شــن و ماســه، تصمیمات خوبی 
اتخاذ شده است و واگذاری این امر به انجمن 
بلحاظ آشنایی با موارد و تمرکز بر این موضوع، 
مورد موافقت سازمان حفاظت محیط زیست 
نیز می باشــد. وی جمع آوری معادن گچ، 
تسطیح، نهال کاری و بازسازی معادن شن و 
ماسه را موثر در محیط زیست استان عنوان 
کرد و افزود: انجام کار در قالب تعاونی منجربه 
کاهش تخلفات می شود. اکبری، تجدیدنظر 
در واگــذاری معادن را بلحاظ شــرایط فوق 
بحرانی زیســت محیطــی و آلایندگی در 
اصفهان ضروری دانست و افزود: باید آستانه 
ای در برداشــت از معادن در اصفهان تعریف 
شود تا در آینده با توسعه بیش از حد معادن 

و پیامدهای ناگوار آن مواجه نشویم.

مصوبه ای برای مهار برداشت های غیرقانونی
در نشست فعالان عرصه معدن)شن و ماسه( به میزبانی خانه صمت استان اصفهان مصوب شد:  گزارش

آب شرب اصفهان 
پايدار شد

citizen

انجمن شن و ماسه استان  متولی صدور مجوز، اصلاح و تسطیح معادن استان شد

 نوســان:گزارش عملکرد ماهانه شرکت 
ذوب آهن اصفهــان با نماد ذوب بــرای دوره 
منتهی به 31 تیر 1400 منتشــر شــد و بر 
اســاس آن میزان فروش این شرکت با رشد 
117 درصدی در 4 ماهه اول امســال همراه 

شده است.
به گزارش پایگاه خبــری اقتصادبازار، میزان 
فروش ذوب آهن اصفهان در تیرماه امســال 
برابر با ۲۶.33۹.۵۸۹ میلیون ریال بوده است 

که از این میزان سهم فروش داخلی به مقدار 
1۲.۶41.3۲۶ میلیــون ریال و ســهم بازار 
صادراتی نیز 13.۶۹۸.۲۶3 میلیون ریال بوده 
است. تیرآهن محصول پرفروش در بازار داخلی 
بوده و از فروش شمش کالایی نیز بیشترین 
میزان درآمد در بازار صادراتی بدســت آمده 
اســت. با نگاهی بر عملکرد 3 ماهه شرکت 
ذوب آهن اصفهان می بینیم که این شــرکت 
در بهار 1400 فروشی به مقدار 7۵.۸۵4.3۸1 

میلیون ریال داشــته که ســهم بازار داخلی 
3۸.۵۲3.۲04 میلیــون ریال و ســهم بازار 
صادراتی نیــز 37.331.177 میلیون ریال 
بوده است. در مجموع می توان گفت: شرکت 
ذوب آهن اصفهان از ابتدای سال مالی تا انتهای 
تیرماه 1400 فروشی برابر با 10۲.1۹3.۹70 
میلیون ریال داشــته که در مقایسه با میزان 
فروش ثبت شــده در مدت مشابه سال قبل 
که عدد 47.11۶.0۹۵ میلیــون ریال بوده، 

با رشــد 117 درصدی همراه شــده است.
بنا بر اعــلام روابط عمومی شــرکت ذوب 
آهن اصفهان، این شرکت در 4 ماهه امسال 
توانســته اســت محصولات زیر را به تولید 
برســاند: تیرآهــن؛ ۲01هــزار و ۲17 تن  
میلگرد: ۸۸ هــزار و11۸ تن کلاف؛ 1۵ هزار 
و 7۲4 تن  شمش کالایی؛ 7هزار و ۸۶۵ تن 
ریل؛ 1۹ هزار و ۶۸0 تن سایر محصولات : ۲ 

هزار و 3۵1 تن.

در ۴ ماهه اول ۱۴۰۰  اعلام شد؛

رشد ۱۱۷ درصد فروش ذوب آهن اصفهان

در نشست فعالان عرصه معدن )شن و ماسه( به میزبانی خانه صنعت، معدن و تجارت استان 
اصفهان با  حضور فرماندار، مدیران کل منابع طبیعی و سازمان جهاد کشاورزی، سازمان صمت و 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان، مصوب گردید تا انجمن شن و ماسه استان اصفهان عهده 
دار صدور مجوز، تسطیح، اصلاح و نهال کاری زمین هایی که از آنها برداشت شن و ماسه صورت 
می گیرد، باشد. عبدالوهاب سهل آبادی، رییس خانه صمت ایران و اصفهان، ماحصل این نشست 
را تحقق مصوبه ای عنوان کرد که طبق آن، انجمن شن و ماسه استان اصفهان، متولی زمین های 

مجاز برای برداشت شن و ماسه می گردد. 
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  مسعود دانشمند
 عضو اتاق بازرگانی ایران

حکایـت دیـوار برلیـن بسـیار نزدیـک بـه حکایـت تلگرام 
و شـبکه هـای اجتماعی و مردم پشـت دیـوار فیلتـر مانده 
اسـت. مردمـان واقعـی دو طـرف دیـوار مردمانـی عـادی با 
زندگـی و مراودات روزانه مشـخص هسـتند؛ قطـع به یقین 
هسـتند کسـانی که بـه قصدهـای نا مبـارک سـعی عبور و 
ورود را دارنـد امـا چـاره کار ایجـاد دیوار و مسـدود سـازی 

زندگـی و ارتباطـات مردمان نیسـت.
درپـس از شکسـت آلمان نیروهـای متفقین هر کدام بخـش هایی از آن 
را تحـت کنتـرل خـود در آوردند که نتیجه آن ایجاد دو کشـور مسـتقل 
جمهـوری فـدرال آلمان) آلمـان غربی( و جمهـوری دمکراتیـك آلمان) 
آلمـان شـرقی( بـود. در ایـن بین شـهر برلین هـر چند در آلمان شـرقی 
قـرار گرفتـه بـود امـا به جهت آهمیـت ویژه ای که داشـت بـه دو بخش 
برلیـن غربی و شـرقی تقسـیم و دو کشـور هـر کدام بخش سـمت خود 

را تحت کنتـرل گرفتند. 
در ابتـدا زندگـی بـرای مردمـان برلین عادی و تـردد در دو سـمت برای 
آنـان بـاز و بدون مشـکل بود و بر همین مبنا بسـیاری از کسـب و کارها 
و ارتبـاط هـای مسـتقل از نـوع حاکمیت بخش شـرقی یا غربـی، در دو 
طـرف ایجـاد شـد. بـه تدریـج بـرای مردمان دو طـرف اختلافات سـطح 
زندگـی و نـوع آزادی فـردی مبتنـی شـیوه حکمرانـی طرفیـن آشـکار 
گردیـد؛ ایـن اختلاف موجب مهاجرت گسـترده از سـمت شـرقی برلین 

به سـمت غربـی آن گردید.
حکومـت آلمـان شـرقی بـرای جلـو گیـری از مشـکلاتی کـه بـه دلیل 
مهاجـرت هـا بـه وجـود آمـده بـود، بـه جـای تـلاش در ارتقای سـطح 
زندگـی و آزادی هـای مشـروع مردمـان برلین شـرقی، اقدام به مسـدود 
سـازی و ایجـاد دیـوار حائـل بیـن دو طرف برلین کـرد، به گونـه ای که 
صبح رو 13 آگوسـت سـال 1۹۶1 هنگامی که برلینی ها از خواب بیدار 
شـدند متوجـه شـدند کـه سـربازان به طـور کامـل دو بخش شـهر را با 
سـیم خـاردار از هـم تفکیك کـرده اند و البتـه در ادامـه و در مدت زمان 
کوتاهـی دیـوار معـروف برلیـن احـداث و به نمـاد تفکیك جهان شـرق 
و غـرب تبدیـل گردیـد. در طـول حدود بیسـت و هشـت سـال مردمان 
برلین شـرقی به شـیوه های مختلـف از جمله کندن تونـل های طولانی 
و یـا اسـتفاده مخفیانـه و همراه با خطر جدی از مسـیر هـای زیر زمینی 
تـرن زیـر زمینـی مربـوط بـه دوران گذشـته، اقدام بـه فرار مـی کردند. 
بـا اینکـه بسـیاری از افـراد سـعی میکردنـد از ایـن مانـع عبـور کننـد، 
تبلیغـات رسـمی ادعا مـی کرد کـه دیوار برلیـن راهی بـرای حفاظت از 

آلمانـی هـای شـرقی و بیـرون نگه داشـتن فاشیسـم اسـت. 
در روز ۲3 آگوسـت 1۹۸۹ مرزهـای مجارسـتان و اتریـش بـاز شـد و 
از آنجـا کـه مهاجـرات بیـن کشـورهای بلوک شـرق بدون مشـکل بود، 
سـاکنان برلیـن شـرقی از طریـق مجارسـتان راهـی برای دسترسـی به 
آلمـان غربی و سـایر کشـورهای غربی پیـدا کردند؛ در پائیز همان سـال 
بـا کنار رفتن دولت قبلی آلمان شـرقی و بر سـرکار آمـدن دولت جدید، 
دولـت تصمیـم گرفـت اجازه محدود تـردد به بخش غربـی را صادر کند. 
بـا هجـوم مردم برای اخـذ اجازه برای رسـیدن به برلین غربـی و ناتوانی 
ماموریـن در کنتـرل آنها، سـر انجام ماموریـن مرزها را گشـودند و مردم 
نـه تنهـا از دیـوار عبـور کـه آن را تخریـب نیـز کردنـد و بدیـن ترتیـب 
سـاخت دیـوار برلین به افتضـاع تبلیغاتی برای شـوروی و آلمان شـرقی 

تبدیل شـد.

مردم پشت دیوار فیلترینگ
و  تلگـرام  حکایـت  بـه  نزدیـك  بسـیار  برلیـن  دیـوار  حکایـت  حـال 
شـبکه هـای اجتماعـی و مردم پشـت دیوار فیلتـر مانده اسـت. مردمان 
واقعـی دو طـرف دیـوار مردمانـی عـادی بـا زندگـی و مـراودات روزانـه 
مشـخص هسـتند؛ قطـع به یقین هسـتند کسـانی کـه به قصدهـای نا 
مبـارک سـعی عبـور و ورود را دارنـد اما چـاره کار ایجاد دیوار و مسـدود 

سـازی زندگـی و ارتباطـات مردمان نیسـت.
در حـال حاضـر از سـنخ هـای مختلف و افکار متفاوت در بسـتر شـبکه            
هـای اجتماعـی به مبادله نظـرات و افکار پرداختـه و گفتگوی می کنند. 
ایـن مـراودات فکـری چـپ و راسـت نمـی شناسـد، حتـی در بسـیاری 
گـروه هـای تخصصـی ایجـاد شـده تفاوت هـای فکـری و نظری بسـیار 
آشـکاری را شـاهد هسـتیم که در نهایت احترام به گفتگو می نشـینند. 
تاسـف آنجاسـت کـه بسـیاری افـراد بـرای اسـتفاده از شـبکه هـای 
اجتماعـی جهـت کسـب و کارهـای قانونـی، مبـادلات فکـری مقبـول، 
مراودات اجتماعی و سـایر نیازهای مشـروع در بسـتر برخی شـبکه های 
اجتماعـی اجبـار به اسـتفاده از فیلتر شـکن و دور زدن الزام نامناسـب و 

غیـر ضـروری ایجـاد شـده را دارند.
تبلیغـات فعلـی ادعای حفاظت از مـا مردمان در برابر تهاجمات دشـمن 
را در شـیپور مـی دمـد، امـا واقعیـت این اسـت کـه آن طرف دیـوار نیز 
مردمانـی بـه ماننـد خـود مـا زندگی مـی کننـد همانگونه که سـاکنین 

برلیـن غربـی به همان اندازه سـاکنین شـرقی دیـوار آلمانـی بودند.  
نمـی دانـم چگونـه و چـه زمانی این دیـوار نیز فرو مـی ریزد، امـا به فرو 
ریختـن آن بـه همـان میزان بـاور دارم که طلـوع خورشـید را در طلیعه 

صبح اطمینـان دارم.

در میان سیاســت مداران و حاکمان برجســته جهان در 
قرن بیستم، نلســون ماندلا چهره ای ویژه و مورد احترام 

جهانیان است. 
عوامل بسیاری را می توان برشمرد که باعث ماندگاری ماندلا در 
تاریخ شده است. ماندلا، تفاوت نگاه و تنوع افکار توده های مردم 
را خوب می شناخت و به آن احترام میگذاشت. او هیچگاه شعار 
انقلابی سر نداد و با شعار ساختن مدینه فاضله و اتوپیا و جهان 
بدونه طبقه به استقبال توده ها نرفت.  ماندلا به ساختار تنازع 
طلب و غیرستیز ناخودآگاه انسانها آگاه بود و هیچگاه به دنبال 
ساخت جامعه یکپارچه نبود. او به خوبی می دانست که جامعه 
موزاییکی متنوع و رنگارنگ از عقاید و رسومات و فرهنگهای 
مختلف است و هر تلاشــی برای یکپارچه سازی آنها نتیجه 
معکوس خواهد داشت. او بلند شدن صداهای مختلف را دلیلی 
بر پویایی جامعه می دانست. چشم های ماندلا توانایی تشخیص 

همه رنگ ها را داشت و به همین هیچگاه در مسیر ایجاد جامعه 
یکرنگ حرکت نکرد. او زیبایی جامعــه را در حضور رنگهای 
مختلف می دانست.  قلب ماندلا توانایی مهرورزی به تمام انسانها 
و تمام شهروندان تحت تابعیتش را بدون توجه به رنگ و دین و 

نژاد و جنسیت را در خود می دید. 
ماندلا به دنبال نفی و حذف گفتمان دیگری )سفیدپوستان(
نبود .ماندلا به دنبال به رســمیت شــناخته شدن گفتمان 
خودش در کنار گفتمان »غیر« خود بــود. او به خوبی آگاه بود 
که آفریقای جنوبی کشوری از اکثریتی سیاه پوست و چندین 
میلیون سفید پوست تشکیل شده که قرار است با صلح و آرامش 
در کنار یکدیگر زندگی کنند. او می دانست اگر دنبال انتقام از 

سفیدپوستان باشد، کشورش درگیر جنگ داخلی خواهد شد.
ماندلا پس از رسیدن به قدرت اعلام آشتی ملی و عفو عمومی 
کرد، چیزی که اکثر رهبران بزرگ انقلابــی از انجام آن عاجز 
بودند و سریعا به دار و گیوتین و تبر متوسل شدند. ماندلا به جای 
اینکه مانند روبسپیر با گیوتین یا مانند مائو با انقلاب فرهنگی 
و تحقیر و کشتار روشــنفکران یا مانند استالین با تسویه های 
خونین و مانند بسیاری دیگر با ابزارهای کشتار جمعی و تهدید 

سراغ مخالفان برود با دسته گلی به دیدار زندانبان خود شتافت.
بزرگی ماندلا در به رسمیت شناختن گفتمان مخالف در عمل 

بود.بزرگی او در تیز هوشی و درک عمیقش از انسان بود.  
بزرگی ماندلا در عدم توســل به خشــونت گفتمانی و احترام 
گذاشــتن به تمام گفتمانهــای جاری در عرصه سیاســی و 

اجتماعی آفریقای جنوبی بود.

صندوق 100 میلیون دلاري یوتیوب که براي پرداخت پول به تولیدکنندگان محتوا در 
سرویس ویدیوي کوتاه Shorts برنامه ریزي شده بود، آغاز به کار کرد. یوتیوب اوایل 
امسال اعلام کرده بود، از هزاران تولیدکننده محتواي واجد شرایط دعوت کرده تا تحت 
این برنامه که تا پایان سال ۲0۲۲ ادامه خواهد داشت، پول دریافت کنند. یوتیوب از 100 
دلار تا 10 هزار دلار براساس شمار افرادي که کلیپ هاي ویدیویي Shorts را مشاهده 
کرده اند و همچنان با توجه به معیارهاي دیگر تعامل مخاطبان، پول پرداخت مي کند.

طبق بررسي جدید، نروژ بالاترین سهم را در استفاده از انرژي تجدیدپذیر در میان کشورهاي 
جهان دارد. بررسي پلتفرم مقایسه تعرفه انرژي »یوتیلیتي بیدر« ۲0 کشور برتر در زمینه 
انرژي پاک را و همچنین کشورهایي که بیشترین اتکا را به سوخت هاي فسیلي دارند، 
رتبه بندي کرده است. سوخت هاي فسیلي مورد بررسي شامل زغال سنگ، نفت و گاز طبیعي 
بودند در حالي که منابع تجدیدپذیر شامل سوخت هاي زیستي و زباله، باد، خورشیدي و 
آبي بودند. پس از نروژ، کشورهاي برزیل و نیوزیلند در رتبه دوم و سوم قرار مي گیرند.

پرچمداران انرژي تجديدپذير در جهانآغاز پرداخت پول به محتواسازان يوتيوب
آن سوی دیوار

   تلگرامنوشت 

 کیاست
بازار

راز بزرگی ماندلا

نگاره

جامعه

تاسـیس رسـمی بـورس در ایـران در بهمن مـاه سـال 134۶ صورت 
گرفت . پیروزی انقلاب اسـلامی با ایدئولوژی ضد سـرمایه داری ِ این 
نهـاد نـو پـا را دچار چالش های اساسـی کـرد برخی از انقلابیـون ِ در 
ضـرورت و کارکـرد های آن تردید کردند و بسـیار دیگر ِ آنرا با اقتصاد 

اسـلامی در تعـارض می دیدنـد و خواهان برچیده شـدن آن بودند
بـه همیـن دلیـل با تصویـب قوانین ضـد حاکمیت بخـش خصوصی 
مثـل قانـون حفاظت و توسـعه صنایع ایران و قانون ملی شـدن بانکها 
و بیمه ها ِ تعداد زیادی از صنایع بزرگ ِ متوسـط و کوچك مشـمول 
بندهـای الـف و ب و ج و دال قانـون حفاظـت شـدند و کلیـه بانکها و 
بیمـه هـا خصوصی ِ ملـی و سهامشـان در اختیار دولت قـرار گرفتند 
و عـلاوه بـر اینکـه لطمـه سـنگینی بـه تولیـد و اقتصـاد کشـور وارد 

کردنـد از 10۵ شـرکتی کـه 
سهامشـان در بورس پذیرفته 
شـده بود، ۵۵ شرکت و بانك 
و بیمـه مشـمول قوانین فوق 
بـورس  از  و  شـدند  الذکـر 
شـرکتهای  تعـداد  و  خـارج 
باقیمانـده کـه آنها هـم وضع 
بلاتکلیفـی داشـتند بـه ۵0 
شـرکت کوچـك و متوسـط 

تقلیـل یافت
اقدامـات،  ایـن  سـبب  بـه 
بـورس از بهمـن ۵7 بـه کما 
رفـت و کسـی سـراغی از آن 
نگرفـت تـا اینکـه بـه مـدد 
تـلاش هـای دبیرکل جدید بـورس و همراهـی بانك مرکزی و سـایر 
سـازمان هـای اقتصـادی اهمیـت آن در یـك اقتصـاد روزآمـدو پویـا  
دوبـاره مـورد تاکیـد قرار گرفت که مسـوولیت این تلاش هـا بر دوش 

الله وردی رجایـی سلماسـی بـود.
رجایـی سلماسـی  بعنـوان دبیـرکل بورس بعـد از انقـلاب بمدت 17 
سـال سـکان این نهادمالـی را دراختیار داشـت . مدیری بـا تجربه که 
اکنـون فـارغ از نوع عملکردهای مدیران فعلـی و پیامدهای خوب و بد 
آن برزندگـی میلیـون ها سـهامدار ، بورس را ماننـد فرزند خلف خود 
میدانـد کـه ماننـد  هـر پـدری از موفقیت فرزند خود خشـنود اسـت 
و از افتخـارات آن برخـود مـی بالـد و بصورت طبیعـی ِ از ناکامی ها و  

نارسـایی های آن اندوهگین اسـت.

او طـی 17 سـال نخسـت توانسـت بـا کوشـش هـای فـراوان ،  بـازار 
سـرمایه را به بسـیاری از افراد ، دسـتگاهها و  سازمانها بشناساند و راه 
توسـعه ایـن بـازار را هموارسـازد و اکنـون و با افتخـار میگوید که بالغ 
بـر ۵0 میلیـون در بازار سـرمایه کد سـهامداری دارنـد و وجود بورس 
عـلاوه بـر معامـلات متعارف ، یکی از عوامل توسـعه و شـفاف سـازی 
عملکـرد مالـی شـرکت هـای تولیـدی و خدماتی می باشـد و مهمتر 
از همـه اینکـه بـورس قـادر اسـت تـا  اقتصاد کشـور را از نـگاه صرف 
بـه سیسـتم بانکـی ) بانـك محوری( بـرای تامیـن منابع مالـی مورد 
لـزوم  بنـگاه های اقتصـادی برهاند ومنابع مالی مورد لـزوم  واحدهای 
تولیـدی ، خدماتـی و حتـی دولـت را بـرای تامیـن کسـری بودجه از 
طریـق عرضـه هـای اولیه و انتشـار اوراق بدهی و اسـناد خزانه، تامین 

و از وابسـتگی آنهـا به سیسـتم بانکی بکاهد
البتـه الله وردی رجایـی سلماسـی کـه بعـداً  بصـورت مامـور از بانك 
مرکـزی بـه دبیرکلـی بورس انتخـاب شـده بـود و در دوره خدمت در 
بانـك مرکـزی مدتـی معاونـت بانك مرکـزی و مدتی مسـولیت اداره 
نظـارت بـر بانکهـا و مدتـی هم بعنـوان مامـور از طرف بانـك مرکزی 
مدیریـت  یکـی از بانـك هـای خصوصی  را بعهده داشـته و آشـنایی 
کاملـی از بـازار پول و سـرمایه پیـدا کرده بود ،  پـس از کناره گیری از 
بورس و به همراهی دوسـتان بانکی و صنعتی خود موسسـه اعتباری 

سـامان اقتصـاد را راه انـدازی نمود .
موسسـه ای کـه  بعـدا بـه بانك »سـامان« تبدیـل و ایشـان از ابتدای 
تاسـیس در شهریور 137۸ تا سـال 13۹1 بعنوان مدیرعامل و رئیس 
هئیـت مدیـره در آن بانـك اشـتغال داشـت و در سـال 13۹۲ از آن 
سـمت  کنـاره گیـری و اعلام کرد قصد دارد کاملاْ بازنشسـته شـود و 

باقـی عمر خـود را به اسـتراحت و مطالعـه بپردازد

احیاي بورس در روزگار بعد از انقلاب

کلید سوخته؛ عمر رفته

کلیدر

اصلاحـات ارضـی و تبدیـل سیسـتم زمینـداری 
و شـبه فئودالـی ایـران بـه سیسـتم بـورژوازی و 
شهرنشـینی، داستان نویسـان ایراني را به دو دسته 

مدرنیسـت و سـنت گرا تبدیـل کـرد. 
مدرنیسـت هایی مثل اسـماعیل فصیح و هوشنگ 
گلشـیری درصـدد توصیـف زندگی و روابط اقشـار 
تـازه رشـد یافته شـهری و سـنت گراهایی مثـل آل احمد، احمـد محمود، 
غلامحسـین سـاعدی و محمـود دولت آبـادی به دنبال توصیف مناسـبات 
عشـایری، روسـتایی و حاشیه نشـینی و سـنت هاي در معرض زوال رفتند.
دسـتمایه اصلـي داسـتان هاي دولت آبادي، جملگـي روایـت ارزش هاي از 

دسـت رفته جامعه روسـتایي و پیشاصنعتي اسـت. دولت آبادي، هیچ وقت 
بـه جلوه هـاي مدرنیسـم اعـم از شهرنشـیني، صنعـت و ظهور بـورژوازي 
صنعتـي و تجاري در حال رشـد ایران، اقبال مثبتي نشـان نـداد. قهرمانان 
داسـتان هاي او برخاسـته از میـان »معمولی هـا« و »پایینی هـا« و اغلـب 
افـرادي بریـده از زندگـي روسـتایي و عشـیره اي و غریـب و رهـا شـده در 

حاشـیه شـهرهاي بزرگ اند. 
در آثـار او و در میـان قهرمانانـش آدم هـاي متعلـق به طبقه متوسـط اعم 
از کارخانـه دار، کارآفریـن، بانکدار، هنرپیشـه، کارمند، اسـتاد و روشـنفکر 

جایـي ندارند.
هـر پنج رمـان »شـبیرو«، »گاواره بان«، »کلیدر«، »سـایه های خسـته« و 

»بیابـان« بـا نـگاه اعتراضي به نظم سیاسـي حاکـم و نماینـدگان آن اعم 
از ژانـدارم و خـان و دکان داران محلـي بـه عنوان رابطان بورژوازي شـهري 
نوشـته شـده اسـت. بـه نظـر او همه زنـان پاک بـه محضي کـه از چرخه 
تولیـد روسـتایي دور مـي افتنـد در حاشـیه شـهرها و یـا در معاشـرت با 
نماینـدگان بـورژوازی شـهری، قربانـی آسـیب های اجتماعـی می شـوند 
تاریـخ وقـوع داسـتان کلیـدر از 13۲7 آغـاز مي شـود، زمانـي کـه شـاه با 
همـکاري مستشـاران دانشـگاه آمریکایـي هـاروارد در تـدارک تدویـن و 
اجراي نخسـتین برنامه 7 سـال توسـعه اقتصادي و صنعتي در ایران است. 
او بـه نیـت آمریکایي هـا و بـه گفته خودش بـه این مدرنیزاسـیون جعلی، 

تحمیلي و هدایت شـده مشـکوک اسـت. 

چرا مدرنیته و صنعت در آثار دولت آبادی جایی ندارد؟

سايه شوم تورم 
ونزوئلايی

پیش بینـی مـن این اسـت با تـداوم این 
مسـیر، شـاید در پایان سـال نسـبت به 
سـال گذشـته نـرخ تـورم ۲0 درصـد 
بیشـتر شود. سـال گذشـته میزان تورم 
40 درصـد بـود و تا پایان سـال می تواند 
بـه ۶0 درصـد برسـد کـه رقـم بسـیار 

اسـت. زیادی 
تـا زمانـی کـه ما نتوانیـم تولیـد را رونق 
دهیـم؛ بیـکاری، تـورم و کاهـش ارزش 
پـول ملی وجـود دارد. اگر تولید توسـعه 
بیابـد طبیعـی اسـت کـه اشـتغال هـم 
توسـعه پیـدا کنـد. واحـد تولیـدی کـه 
الان نیمـه تعطیل اسـت نیروی انسـانی 
می گیـرد و اشـتغال در کشـور توسـعه 
پیـدا می کنـد. با توسـعه اشـتغال دیگر 
دولـت نیـازی نـدارد کـه پـول بـدون 
پشـتوانه چـاپ کنـد چراکـه چرخـش 
پـول درآمـد دولـت را تامیـن می کنـد. 
در ایـن صورت و عـدم افزایش نقدینگی 
تـورم کاهـش می یابـد، با کاهـش تورم 
نیـز پول ملـی هـم بتدریـج ارزش خود 

را پیـدا می کنـد.  
تولیـد بایـد هم بـرای داخل و هـم برای 
صـادرات باشـد، بـرای تولیـد نیـاز بـه 
واردات نیـز داریم. برای توسـعه صادرات 
اسـت  تولیـد  پیش نیـاز  کـه  واردات  و 
بایـد نظـام بانکی مـا اصلاح شـود. برای 
ایـن کار هـم بایـد مشـکلات FATF و 
سـوئیفت خود را حل کنیـم. با حل این 
مشـکل دسـت کم می توانیم ارز حاصل 
از صادرات نفت، گاز، پتروشـیمی و… را 
بـه کشـور بازگردانـده و آن را در خدمت 

چرخـه تولید قـرار دهیم.
آن  تبـع  بـه  و  تولیـد  کشـور  در  الان 
اشـتغال کاهـش یافتـه، دولت بـه علت 
نبـود چرخـش مالـی ناچـار بـه چـاپ 
پـول و افزایـش نقدینگی اسـت. افزایش 
پایـه پولـی نیز منجـر به تورم می شـود. 
کلیـد حـل همـه ایـن مشـکلات رونق 
تولیـد اسـت. رونـق تولیـد نیـز اتفـاق 
 FATF نمی افتـد مگـر اینکـه مشـکل
ارتبـاط  و  کـرده  حـل  را  سـوئیفت  و 
تجـاری خود را بـا دیگر کشـورها برقرار 
کنیـم. اگـر اقتصـاد ایران همین مسـیر 
را پیـش بگیـرد، وضعیت اقتصاد کشـور 
ونزوئلایی می شـود. اقتصـاد ونزوئلا یك 
اقتصـاد کامـلا ورشکسـته اسـت. اگر ما 
نتوانیم مشـکلات خـود در این زمینه ها 
را حـل کنیـم همـان مسـیر ونزوئـلا را 
طـی می کنیـم و کاهـش ارزش پـول 
ملی، تـورم، بیکاری و… بیشـتر از الان 

می شـود.
تـورم به همین شـکل زیاد خواهد شـد، 
اگـر الان 40 درصـد اسـت احتمـالا تـا 
پایـان سـال بـه ۵۵ درصـد برسـد. رقم 
۵۵ یـا ۶0 درصـد برای تورم بسـیار زیاد 
اسـت. تـورم در کشـورهای دیگر عموما 
تـك رقمـی اسـت. تـورم ۵۵ درصـدی 
بـه ایـن معنـا اسـت کـه بـرای مقـدار 
مشـخصی از کالا باید ۵۵ درصد بیشـتر 
پـول پرداخت کـرد، بـرای پرداخت این 
پـول هـم بایـد دسـتمزد افزایـش یابد، 
مقـداری  بـه  نیـز  اقتصـادی  ظرفیـت 
نیسـت کـه دسـتمزدها بـه ایـن مقدار 
افزایـش پیدا کننـد. این موضـوع یعنی 
مردم فقیرتر می شـوند و سفره هایشـان 
کوچکتـر و شـاید بتـوان گفـت دیگـر 

سـفره ای وجـود نخواهد داشـت.

ت
اس

 کی
جد

ما

زي
رم

ا ه
مین

ور
لیپ

لا ع
لی

ری
قنب

اد 
ره

ف

   هادی حیدری


